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Od 28 lat wydawany jest na terenie powiatów i gmin.
Od Kargowej do Poznania oraz w Kościanie, Lesznie, Wolsztynie, Nowym 

Tomyślu, Grodzisku Wlkp. Pniewach i innych miejscowościach Zachodniej Wlkp. 

cena wywoławcza 50 tys. plN

profesjonalna naprawa telefonów gsm
NATYCHMIASTOWE POŻYCZKI
LOMBARD

www.lombardd.pl
Nowy Tomyśl ul. Piłsudskiego 4
Grodzisk Wlkp. ul. Bukowska 11 tel. 509 408 163

piekarNia cUkierNia eUgeNiUsza kocika w rakoniewicach plac powst. wlkp.
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W 83. rocznicę wybuchu 
II wojny światowej ruszy-
ła kampania informacyjna 
poświęcona stratom, jakie 
Polska poniosła w wyniku 
agresji Niemiec i później, 17 
września, ataku Związku So-
wieckiego na nasz kraj. Nie-
stety za poniesione szkody 
Polska nigdy nie otrzymała 
reparacji od żadnego z agre-
sorów – ani od Niemiec, ani 
od ówczesnego ZSRR.

Podczas II Wojny Świa-
towej zginęło ponad 5 mln 
Polaków. Byli masowo mor-
dowani na oczach bliskich 
lub ginęli w obozach zagła-
dy. Niestety, Polska poniosła 
największe straty         w lud-
ności. W wyniku działań wo-
jennych doznała też strat we 
wszystkich innych dziedzi-
nach życia. Zrównano z zie-
mią wiele miast i wsi. Znisz-
czono 25 muzeów, 35 teatrów   
i 665 kin, ok 6 tys. szkół, 352 
szpitali i 1450 gabinetów le-
karskich. Nieodwracalnie 
zniszczonowiele zbiorów 
muzealnych, archiwalnych 
i bibliotecznych. Okupant 
niemiecki dokonał w okupo-
wanej Polsce rabunku ok. 516 
tys. pojedynczych dzieł sztu-
ki, z których udało się odzy-
skać tylko niewielki procent. 
Dlatego całkowicie zgadzam 
się ze słowami Ministra Kul-
tury i Dziedzictwa Narodo-
wego Piotra Glińskiego, że 
zostaliśmy pozbawieni szans 

rozwojowych na wiele lat. Ze 
szkodą dla nas nie powsta-
ło i już nie powstanie setki 
tysięcy dzieł sztuki, książek 
czy wynalazków.Skala tych 
zbrodni i tych strat jest bez-
precedensowa.

Właśnie dlatego mówi-
my #bezprzedawNIEnia”. 
Nadszedł czas by Niemcy 

zadośćuczyniły za krzywdy 
wyrządzone Polsce podczas 
II Wojny Światowej!W cywi-
lizowanym świecie nie ma 
prawa istnieć takie coś jak 
przedawnienie zbrodni z cza-
sów II wojny światowej. My 
jako Naród nie możemy pu-
ścić tego w zapomnienie. To 
był okrutny czas dla Polaków 

i najwyższy czas by w końcu 
za to zapłacono. 

Często słyszałam, że jako 
Naród nigdy nie będziemy tak 
dobrze sobie radzić jak kraje 
zachodnie, często słyszałam, 
że nie potrafimy, że jesteśmy 
gorsi. Nigdy nie zgadzałam 
się z tymi twierdzeniami, 
gdyż znam przyczynę i wiem, 
dlaczego. Gdy inne kraje Eu-
ropy korzystały choćby z Pla-
nu Marshalla i rosły w siłę, 
nas dalej rozkradał kolejny 
okupant - Stalin. Porzuceni, 
sprzedani pod ruski but, my 
Polacy, nasi dziadkowie, któ-
rzy przelewali krew za wolny 
świat, zostaliśmy przez ten 
świat sprzedani za ułudę po-
koju, który dzieliła Żelazna 
Kurtyna.

Prawda jest taka, że jeste-
śmy wielkim Narodem, który 
tworzą wspaniali, pomysłowi 
i pracowici ludzie. Dogonili-
śmy Europę a teraz z podnie-
sioną głową stawiamy czoła 
kryzysowi jaki jest na świe-
cie, dalej walcząc o pokój, 
wspierając choćby Ukrainę.

O skali naszych strat po-
niesionych podczas II Woj-
ny Światowej przypomina 
ogólnopolska kampania 
#BezPrzedawNIEnia. Jest 
ona sprzeciwem wobec per-
spektywy odrzucenia historii 
i odpowiedzialności za wy-
wołanie II Wojny Światowej 
przez Niemców. Wystawa na 
Pl. Piłsudskiego,stanowiąca 

element kampanii, jest wizu-
alną opowieścią o wybranych 
miejscowościach zniszczo-
nych podczas II wojny świa-
towej. Za pomocą specjal-
nych plansz wydrukowanych 
w technice soczewkowej 
odbiorcy mogą porównać 
obrazy miast na ziemiach 
dzisiejszej Polski. Drama-
tycznej atmosfery tamtych 
dni dopełniają utwory po-
etyckie m.in. Krzysztofa 
Kamila Baczyńskiego oraz 
wspomnienia polskich pro-
fesorów, wybitnych specjali-
stów, którzy po wojnie brali 
udział w szacowaniu strat 
i dziele odbudowy: Jana Za-
chwatowicza i Stanisława 
Lorentza.Na ekspozycji zna-
lazły się widoki takich miast 
jak: Warszawa, Lublin, Kra-
ków, Zabłudów, atakże Ko-
łobrzeg, Wrocław i Malbork. 
Niestety w każdym regionie 
współczesnej Polski można 
odnaleźć ślady tej wojny. Wy-
stawę można oglądać do 20 
września 2022 roku. Ekspo-
zycja jest również dostępna-
na stronie niepodlegla.gov.pl.

Prowadzona kampania jest 
ogólnopolska, dlatego spoty 
kampanii #bezprzedawNIE-
nia są wyświetlane na no-
śnikach cyfrowych w prze-
strzeni publicznej, m.in. na 
dworcach, stacjach metra 
i w środkach komunikacji, 
a także w mediach społecz-
nościowych. Ponadto w War-

szawie i w największych mia-
stach Polski na nośnikach 
reklamowych pojawiły się 
okolicznościowe plakaty, zaś 
w najbardziej poczytnych 
tygodnikach i dziennikach 
– okolicznościowe grafiki.
Specjalne spoty poświęcone 
rocznicy wybuchu II woj-
ny światowejsą emitowane 
w Telewizji Polskiej oraz 
m.in. w TVP Worldw różnych 
wersjach językowych.

Trzeba przypominać 
o prawdzie,  która coraz czę-
ściej jest negowana. Trzeba 
pokazać międzynarodowej 
opinii publicznej, że Polska 
nie zapomniała i za zbrodnie 
wymaga zadośćuczynienia 
ze strony winnych. Dlatego 
właśnie całym sercem wspie-
ram kampanię #bezprzedaw-
NIEnia. To mój hołd wobec 
ofiar tamtej wojny oraz tych, 
którzy cudem ocaleli i odbu-
dowywali nasz kraj. Czas wy-
równać szanse.
Po więcej ciekawych artyku-
łów zajrzyj na 
https://marta-kubiak.pl/
 Redakcja

Czas by zapłacono za krzywdy wyrządzone Polsce

Nadszedł najwyższy czas by 
Niemcy zadośćuczyniły za 
krzywdy wyrządzone Polsce 
podczas II Wojny Światowej! 
Polska poniosła wówczas 
największe straty w ludno-
ści. W wyniku działań wo-
jennych doznała też strat 
we wszystkich innych dzie-
dzinach życia. Zostaliśmy 
pozbawieni szans rozwojo-
wych na wiele lat. Dlatego 
trzeba przypominać o praw-
dzie,  która coraz częściej 
jest negowana. Różne anty-
polskie środowiska w tym 
niestety media i opozycyjni 
politycy opowiadają bzdury 
o polskich obozach zagłady, 
niejednokrotnie wskazując 
naród Polski jako przyczynę 
II Wojny Światowej. Teraz 
te same środowiska próbu-
ją skompromitować temat 
reparacji i całkowicie zane-
gować rzeczywistość jaką 
była śmierć tysięcy Polaków 
i zniszczenia na niewyobra-
żalną skalę, spowodowa-
ne przez naród Niemiecki. 

Trzeba pokazać międzyna-
rodowej opinii publicznej, że 
Polska nie zapomniała i za 
zbrodnie wymaga zadość-
uczynienia ze strony win-
nych. Nigdy nie zrzekliśmy 
się prawa do reparacji, nigdy 
nie zapomnieliśmy deter-
minacji i poświęcenia na-
szych przodków, walczących 
o wolność naszą i całego 
świata. 

Nasze żądania mają uza-
sadnienie prawne. Mając na 
uwadze umowę podpisaną 
w Moskwie w 1990 roku tzw. 
traktat 2+4 trzeba jasno po-
wiedzieć, że Polska nie była 
sygnatariuszem tego trak-
tatu. Ponadto rząd PRL 27 
września 1969 roku złożył 
w ONZ dokument, który nie 
był zrzeczeniem się przez 
Polskę praw do reparacji. 
Zawierał on żądanie spła-
ty przez Niemcy należnych 
Polakom odszkodowań wo-
jennych. Nie ma żadnej noty 
dyplomatycznej rządu pol-
skiego skierowanej do NRD 

o zrzeczeniu się polskich 
praw do reparacji. Kwestie 
prawne są zatem jasne i oczy-
wiste. Powtórzę kolejny raz 
nigdy nie zrzekliśmy się na-
szych praw do odszkodowań 
za straty poniesione w II 
Wojnie Światowej. Poza tym 
prawo międzynarodowe nie 
przewiduje czegoś takiego 
jak przedawnienie zbrodni 
wojennych.

Myślę, że Niemcy, któ-
re chcą się uważać za lidera 
moralności i wysokiej etyki 
w Europie i na świecie powin-
ny raz na zawszę temat za-
mknąć, usiąść z naszym rzą-
dem do rozmów, ustalić czas, 
termin i formę zadośćuczy-
nienia za dokonane zbrodnie. 
Uważam, że nasze żądania są 
realne, gdyż reparacje zosta-
ły wypłacone różnym innym 
państwom, gdzie szkody były 
dużo mniejsze niż w naszym 
kraju. Co ważniejsze Polska 
nie jest osamotniona w dąże-
niu do odszkodowań.
 Redakcja

Nigdy nie zrzekliśmy się naszych 
praw do odszkodowań
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P. H. ANDRZEJ CIORGA
OSPRZĘT ELEKTRYCZNY, ARMATURA SANITARNA

PŁYTKI, KLEJE, FARBY, SILIKONY, GWOŹDZIE, ŚRUBY

WIELICHOWO, ul. Ogrodowa 11, tel. 61/44 40 145
RAKONIEWICE, ul. Garbary, tel. 61/44 41 062
RAKONIEWICE, ul. Kościelna, tel. 61/44 41 007
NOWY TOMYŚL ul. Długa, tel. 61/44 21 068, 61/44 41 210
KAMIENIEC, ul. Główna 23, tel. 61/44 24 841
CZYNNE OD 7.00 DO 18.00   SOBOTY 7.00 - 15.00

Odwiedź mnie na moim 
profilu Facebook
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sprzedaŻ wĘgla i pelletU
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00, 
SOBOTA 8:00- 12:00  

rbj.sp@wp.pl
tel. 512 306 483 lub 534 611 454

SKUP ZŁOMU
makUlatUry i metali kolorowycH
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00
SOBOTA 8:00- 12:00 

biuro@zlom.poznan.pl
tel. 509 174 596 lub 534 611 454

62-065 Grodzisk Wielkopolski
ul. Powtańców Chocieszyńskich 26

tel. 602 495 869
tel. 61 863 69 29 w 13

www.ubezpieczeniatomex.com.pl

zapamiĘtaj ceNy koNkUreNcji - damy ci wiĘcej!

ul. zachodnia 10 
Nowy tomyśl
biuro@scrapssw.pl

SKUP SUROWCÓW WTÓRNYCH

tel. 536-859-982

a wsad/niewsad 950 zł /tona 
a blacha 800 zł/tona
a puszka 5,00 zł/kg 

SKUP ZłOMU

PIEKARNIA CUKIERNIA
eUgeNiUsza kocika

w rakoniewicach plac powst. wlkp.

informuje, że posiada w swojej ofercie

WOLNE MIESZKANIA
3–pokojowe o powierzchni użytkowej 55,68 m2 – 63,33 m2

w nowym budynku przy ul. Winnej 22A w Grodzisku Wlkp.

Cena: 5999 zł/m2 p.u.
Termin ralizacji: sierpień 2023 r.

Szczegółowe informacje pod nr telefonu (61) 44 46 033
lub na stronie internetowej www.smgrodzisk.wlkp.pl/oferta-lokali

firma fungus bracia marciniak

kupi słomę ze żniw 2022
warunki dostaw oraz ceny do negocjacji

krótkie terminy płatności

Numery kontaktowe 

789 488 731 / 509 308 833
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11 września odbyły się do-
żynki gminne, które w tym 
roku obchodzone były w Bu-
kowcu. Korowód dożynkowy 
prowadzony przez Zespół 
Pieśni i Tańca Kębłowo oraz 
Antkowe Pyry przeszedł uli-

cami wsi na stadion, gdzie 
odbył się Obrzęd Dożynkowy 
oraz występ Zespołu Pieśni 
i Tańca Kębłowo. Oprócz tra-
dycyjnych ceremonii, w pro-
gramie znalazły się również: 
„Pitolinie we Wiklinie” - Fe-

stiwal Folkloru Miejskiego 
im. Andrzeja Bobkiewicza, 
w których wzięły udział: 
Kapela On i Ona z Samego 
Lwowa, Kapela Wileńska 
oraz Kapela Zza Winkla, wy-
stępy artystyczne, zabawy 

dla dzieci oraz inne atrakcje 
przygotowane przez lokalną 
społeczność. 

Starostami tegorocznych 
Dożynek Gminnych w Bu-
kowcu byli Renata Gumuła i  
Władysław Galas.

dożynki gminne 2022 w bukowcu

Po dwóch latach pande-
micznej przerwy do Nowego 
Tomyśla powrócił Jarmark 
Chmielo – Wikliniarski! 
Trzydniowe świętowanie 
rozpoczęto 2 września tra-
dycyjnym korowodem, któ-
ry przeszedł ulicami mia-
sta, a prowadzony był przez 
Lwówecką Orkiestrę Dętą. 
Podczas wszystkich dni nie 
zabrakło atrakcji dla miesz-
kańców w każdym wieku, 
muzycznych wydarzeń 
i sportowej rywalizacji. Poza 
lokalnymi artystami na sce-
nie wystąpiły gwiazdy pol-
skiej sceny muzycznej: Bry-
ska, Łzy i Dawid Kwiatkowski.

Sportowy akcent to głów-
nie: pokaz judo, brazylijskie-
go jiu jitsu, turniej tenisa 
ziemnego, szachy, zawody 
strzeleckie, wędkarskie, Bieg 

Feliksa na dystansie 1786 
m oraz turniej piłki nożnej 
„Feliks Cup II” – wszystkie 
te wydarzenia zyskały wielu 

zwolenników.
Jarmark uzupełniały karu-

zele, liczne wystawy, atrakcje 
dla dzieci, akcja profilaktycz-

na, warsztaty plecionkarskie 
oraz pokaz sprzętu wojsko-
wego 11. Dywizji Kawalerii 
Pancernej.

Wielki Jarmarkowy powrót!
8 września br., w siedzibie 
Urzędu Miejskiego w Nowym 
Tomyślu została podpisana 
umowa współpracy pomiędzy 
Gminną Szkółką Piłkarską, 
której pomysłodawcą i głów-
nym założycielem jest pan To-

masz Leszczyński, a klubem 
WARTA Poznań. GSP Sątopy 
spełniła kryteria warunków 
współpracy i została włączo-
na do projektu „KLUB PART-
NERSKI WARTY POZNAŃ” 
na sezon 2022/2023. 

Obchody 10-lecia stadionu 
PGE Narodowy w Warszawie 
miały muzyczny styl, za-
pewnił to m.in. największy 
rockowy band, jaki kiedykol-
wiek zagrał na tej sportowej 
arenie. Co ciekawe, w skład 
tego zespołu weszła sześcio-
osobowa grupa perkusistów 
z Nowego Tomyśla - Grupa 
Szopena prowadzona przez 
pana Grzegorza Styczyńskie-
go! 

W sobotę, 10 września 
na płycie stadionu podczas 
Wielkiego Grania zjednoczy-
ło się prawie tysiąc muzy-
ków - zarówno instrumen-
talistów, jak i wokalistów. 

Największy rockowy band 
w historii polskiej muzyki 
zabrzmiał listą dwudziestu 
pięciu największych hitów 
wszech czasów, które wszy-
scy znają i kochają.

Obok muzyków – amato-
rów, na murawie wystąpili 
goście specjalni, m.in.: Grze-
gorz Skawiński, Urszula, 
Małgorzata Ostrowska i An-
drzej Krzywy. 

Grupa Szopena powsta-
ła w 2010 roku i cieszy się 
ogromnym zainteresowa-
niem wśród dzieci i młodzie-
ży, występują na licznych wy-
darzeniach kulturalnych na 
terenie gminy i nie tylko. 

Nowy rozdział

Nowotomyska Grupa 
Szopena na PGE Narodowym!
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IX Festiwal 
Dyni 24 - 25 września 2022

Zapraszamy od 11:00 do 19:00
Atrakcje w cenie biletu wstępu

Niedziela - 25.09.2022

wystawy i dekoracje z dyni

kiermasz dyń i rękodzieła

wycinanie dyni

spektakl i zabawy z dzieciństwa

animacje, gry i zabawy ruchowe
na świeżym powietrzu 

pokazy kulinarne gościa specjalnego
na żywo – Mateusza Gesslera

spotkanie ze szczudlarzem 

Sobota - 24.09.2022

wystawy i dekoracje z dyni

kiermasz dyń i rękodzieła

wycinanie dyni

spektakl i zabawy z dzieciństwa

animacje, gry i zabawy ruchowe
na świeżym powietrzu 

spotkanie ze szczudlarzem 

Bilet ulgowy - 40 zł

Bilet normalny - 45 zł

szczegóły na www.delipark.pl

gotowanie zupy dyniowej przez
dzieci z szefem kuchniz atrakcyjnym oprocentowaniem

Wakacyjne wydatki uszczupliły Twój budżet i potrzebujesz gotówki na nadchodzące jesienne dni ?

Mamy w ofercie dla Ciebie kredyt JESIENNY,

może on przybrać kolory Twoich marzeń i stać się czasem ich realizacji.

Zapraszamy do skorzystania z oferty promocyjnej kredytu.

 

AUTO KOMIS 
Orwat Rafa³   Serdecznie zaprasza

Karpicko, ul. Wczasowa 71/A (wylot na Nowy Tomyśl) 
tel. 600 87 29 15, 68/ 346 81 81

Czynne: Pn. Pt 10.00 18.00, Sob. Niedz. 10.00 14.00
     SKUP AUT ZA GOTÓWKĘ             www.auto-orwat.gratka.pl

122 rocznica uruchomienia 
wąskotortówki w Śmiglu

18 września br. na stacji Śmi-
gielskiej Kolejki Wąskoto-
rowej odbył się urodzinowy 
piknik z okazji 122 rocznicy 
uruchomienia wąskotor-
tówki. Główną atrakcją były 
przejazdy zabytkową kolejką. 
Towarzyszyły im m.in. zwie-
dzanie lokomotywowni oraz 
warsztatów naprawczych, 
przejazdy drezynami ręczny-

mi, wystawa militariów oraz 
pamiątek ze Śmigla.

Gościem specjalnym im-
prezy była Aldona Wleklak 
autorka książki „Saga Nie-
woli”, która tego dnia pro-
mowała drugą część swojej 
powieści.

Piknik odbył się w ramach 
Europejskich Dni Dziedzic-
twa.

W Gminnej Bibliotece w Ra-
koniewicach odbyło się Na-
rodowe Czytanie. Lekturą 
w tegorocznej odsłonie były 
„Ballady i romanse” Adama 
Mickiewicza. Miło mi poin-
formować, że do Biblioteki w 
Rakoniewicach dotarła oko-
licznościowa pieczęć z Kan-
celarii Prezydenta R.P. którą 
postemplujemy egzemplarze 
„Ballad i romansów” przynie-
sione przez uczestników czy-
tania- powiedziała  dyrektor 
Biblioteki w Rakoniewicach 
pani Dorota Lipowicz. Na 
plenerowe spotkanie przy-
było około 40 osób spośród  
których sześć  recytowało 
fragmenty utworów Adama 
Mickiewicza. Po godzinnym 
czytaniu  wszyscy uczestnicy 
czytania i słuchania zosta-
li zaproszeni do kawiarenki 
„pod chmurką”  do poczę-
stunku wspaniałego tortu z 
cukierni z Łąkiego.

Burmistrz Rakoniewic
- dr. Gerard Tomiak
Jestem na czytaniu po raz 
drugi i uważam, że jest to 
wspaniała inicjatywa. Bardzo 
dobrze żona pana prezyden-
ta wystąpiła z tą inicjatywą 
i dzieje się to dzisiaj w całej 
Polsce. Jest to wspaniała pro-
mocja do czytania, ponieważ 

nasze społeczeństwo coraz 
mniej czyta a literatury to 
już prawie wcale. Dla wielu 
osób jest to przypomnienie 
sobie tych  fragmentów ze 

szkoły. Jest to również za-
chęta przyjścia do bibliote-
ki a mamy tutaj wspaniałe 
miejsce w Rakoniewicach. W 
takich warunkach czytanie 

fragmentów Mickiewicza jest 
podwójnie radosne i podwój-
nie mobilizujące i sądzę, że 
w kolejnych latach też bar-
dzo chętnie przyjdę. Zachę-
cam mieszkańców żeby tutaj 
przychodzili i czytali naszego 
wieszcza.

Dorota Lipowicz
- dyrektor Biblioteki
Narodowe czytanie organi-
zuję od trzech lat. Na tym 
pierwszym czytaniu lekturą 
była „Balladyna”. W ubiegłym 
roku czytaliśmy „Moralność 
pani Dulskiej”. Tą trzecią 
edycję zorganizowaliśmy w 
plenerze w naszym ogrodzie. 
Mam nadzieję, że te spotka-
nia literackie bardziej się roz-
rosną. 

Fr. Gwardzik

Narodowe Czytanie w plenerze  
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Praca w swojej miejscowo-
ści, a nie w odległym Pozna-
niu. Takie korzyści - głów-
nie mieszkańcom północnej 
części naszego regionu - ma 
dać Polska Strefa Inwestycji 
Wielkopolska. Wczoraj ofi-
cjalnie zainaugurowano jej 
działalność w Poznaniu. 
Wiceminister rozwoju i tech-
nologii Grzegorz Piechowiak 
mówił w porannej rozmowie 
Radia Poznań, że strefa ma 
pomagać w inwestowaniu.

Ma być bliżej przedsię-
biorców z Wielkopolski i ma 
być bliżej samorządów, tych 
wszystkich, którzy mają tere-
ny pod inwestycję, by można 
było jeszcze bardziej zinten-
syfikować prace nad rozwo-
jem inwestycji na terenach 
północnej Wielkopolski, bo 
jak spojrzymy, to aglomeracja 
poznańska tu tych inwestycji 
jest bardzo dużo i jest mini-
malne bezrobocie. Natomiast 
im dalej będziemy odjeżdżali 
od Poznania, tym te braki są 
- w mojej ocenie - dużo, dużo 
większe - mówi Piechowiak.
Grzegorz Piechowiak mówił 
też na naszej antenie, że już 
teraz wiele firm rozgląda się 
i szuka dla siebie nowych lo-
kalizacji właśnie na terenie 
Wielkopolski.

Poniżej cała rozmowa:

Piotr Tomczyk: Wczoraj na 
terenie Międzynarodowych 
Targów Poznańskich za-
inaugurowała działalność 
Polska Strefa Inwestycji 
Wielkopolska. Mamy więc 
dobrą okazję, by zastano-
wić się, czy okres ogólno-
światowego kryzysu wywo-
łanego najpierw pandemią, 
a potem agresją Rosji na 
Ukrainę, to dobry czas na 
inwestycję. O to między in-
nymi zapytam gościa „Klu-
czowego Tematu”, którym 
jest dziś sekretarz stanu 
w ministerstwie rozwoju 
i technologii, pełnomocnik 
rządu do spraw inwestycji 
zagranicznych Grzegorz 
Piechowiak. Zacznijmy od 
tego tematu globalnego. 
Mamy kryzys paliwowo-
-energetyczny, drożyznę, 
nie mamy pewności, czy nie 
wróci pandemia, a mówimy 
o wspieraniu inwestycji. 
Czy nie ma już bieżących 
wydatków, na które pienią-
dze byłby bardziej potrzeb-
ne?
Grzegorz Piechowiak: Bie-
żące wydatki na pewno są 
bardzo potrzebne i te środki 
są potrzebne, ale jak je uzy-
skać? Możemy je uzyskać tyl-
ko z jednej przyczyny, jeżeli 
będziemy rozwijali jeszcze 
bardziej gospodarkę. Musimy 
koło napędowe gospodarki 
rozpędzać i tutaj inwestycje 
bardzo mocno temu sprzy-
jają, dlatego też jestem prze-
konany, że rozwój inwestycji 

pozwoli nam zarabiać więk-
sze pieniądze, zwiększać 
PKB i będziemy mieli środki 
na wydatki inne, na wydatki 
bieżące.

Czyli te cele krótko i dłu-
goterminowe się ze sobą 
nie kłócą, ale przy okazji 
tych niektórych informa-
cji o polskich planach in-
westycyjnych, pojawiały 
się takie uwagi, że zamiast 
inwestować, powinniśmy 
ograniczać nasze potrze-
by, bo jeśli np. będziemy 
oszczędzali energię, to nie 
będą potrzebne elektrownie 
atomowe. Obniżymy tempe-
raturę w mieszkaniach, to 
nie będą potrzebne elektro-
ciepłownie. Czy to może tak 
działać?
To są - delikatnie mówiąc 
- wolne żarty, dlatego, że 
my musimy bardzo mocno 
inwestować. Właśnie inwe-
stować przede wszystkim 
może dziś w energię, ale w tę 
energię odnawialną. My mó-
wimy dziś dla prosumentów 
o fotowoltaice i to się rozwija 
bardzo dobrze, ale jeżeli mó-
wimy o przedsiębiorcach, to 
myślimy o farmach fotowol-
taicznych, o farmach wiatro-
wych, mówimy o liniach bez-
pośrednich dla inwestorów, 
którzy organizują sobie sami 
wytwarzanie prądu i absolut-
nie jestem przekonany, że tu-
taj nie ma co oszczędzać, nie 
ma co czekać, tylko trzeba iść 
do przodu i właśnie - mimo 
że jest bardzo trudno, trze-
ba stawić czoła i inwestować 
dziś szczególnie w energię 
odnawialną, bo to jest raz 
temat, który nas nie minie. 
To jest temat, który jest w tej 
chwili tematem wiodącym 
i absolutnie potrzebny ze 
względu na koszty ener-
gii, koszty mocy, którą w tej 
chwili wykorzystujemy i żeby 
oszczędzać na tym, musimy 
zainwestować właśnie w zie-

loną energię.

To wróćmy do spraw na-
szego regionu, jak można 
najkrócej przedstawić cel 
powołania Polskiej Strefy 
Inwestycji Wielkopolska?
Polska Strefa Inwestycji 
Wielkopolska to bardzo 
ważny instrument, dlate-
go, że Kostrzyńsko-Słubic-
ka Strefa Ekonomiczna jest 
jedną ze stref największych 
obszarowo, bo obejmuje wo-
jewództwo lubuskie, część 
województwa zachodniopo-
morskiego i część wojewódz-
twa wielkopolskiego: aglo-
merację poznańską, Gniezno, 
Kościan, ale też północną 
i zachodnią część Wielko-
polski i chciałem, żeby to 
wybrzmiało bardzo moc-
no, że ta część tej strefy ma 
być bliżej przedsiębiorców 
z Wielkopolski i ma być bliżej 
samorządów, tych wszyst-
kich, którzy mają tereny pod 
inwestycję, by można było 
jeszcze bardziej zintensyfi-
kować prace nad rozwojem 
inwestycji na terenach pół-
nocnej Wielkopolski, bo jak 
spojrzymy, to aglomeracja 
poznańska tu tych inwestycji 
jest bardzo dużo i jest mini-
malne bezrobocie. Natomiast 
im dalej będziemy odjeżdżali 
od Poznania, tym te braki są 
- w mojej ocenie - dużo, dużo 
większe, dlatego taka została 
podjęta decyzja.

To jak byśmy powiedzieli, 
jakie korzyści Polska Stre-
fa Inwestycji Wielkopolska 
oferuje przedsiębiorcom?
Mówimy tu o dwóch spra-
wach: decyzji o wsparciu, 
które wydaje strefa ekono-
miczna. Chodzi tu o zwolnie-
nie z podatku CIT. Jest ono 
różne w różnych miejscach 
Polski ze względu na stopień 
bezrobocia i tutaj informa-
cje bardziej podejmuje Unia 
Europejska, ale też są takie 

tereny, gdzie są miasta tra-
cące swoją zdolność gospo-
darczą, tak, jak powiedzmy: 
Chodzież, Piłę czy Gniezno, 
ale tez drugim takim bardzo 
ważnym elementem to są 
granty. Ja przewodzę mię-
dzyresortowemu zespołowi, 
który przyznaje granty na in-
westycje w formie finansowej 
dla określonych podmiotów, 
które spełnią kryteria. Cho-
dzi o to, że jeżeli ktoś spełnia 
określone kryteria, to może 
ubiegać się o granty, które 
przyznaje międzyresortowy 
zespół. Są to oczywiście kwe-
stie przede wszystkim inno-
wacji, bo na tym nam bardzo 
zależy, żeby to były właśnie 
miejsca wysoko płatne, żeby 
było jak najwięcej firm inno-
wacyjnych, bo chcemy skoń-
czyć z tym, żebyśmy byli jako 
Polska montownią dla Euro-
py i świata, ale żebyśmy mieli 
nowe technologie, żebyśmy 
mogli je bardziej rozwijać.

To może naszym słucha-
czom, przedsiębiorcom po-
wiedzmy, kto może, a kto 
nie może skorzystać z takiej 
pomocy?
Przede wszystkim różnica 
polega na tym, bo to dziś jest 
bolączką, że wielu mieszkań-
ców Polski chyba tego jeszcze 
nie rozróżnia, że jest od 2018 
roku ustawa o wspieraniu in-
westycji, potocznie nazwana 
Polską Strefą Inwestycji i po-
lega to na tym, że cała Pol-
ska jest jedną wielką strefą 
inwestycji i tak, jak było do 
tej pory, że były określone 
uchwałą Rady Ministrów te-
reny, które były wyznaczone, 
że można tam inwestować 
i otrzymywać ulgi, tak od 
2018 roku na każdym terenie 
Polski można uzyskać takie 
samo wsparcie. Czyli, jeżeli 
ktoś ma dziś firmy i chciał-
by reinwestować, rozwijać 
swoje inwestycje u siebie, to 
może ubiegać się o taką decy-

zję o wsparciu. Gdziekolwiek 
ktoś mieszka, gdziekolwiek 
ma jakąś firmę, ten teren jest 
tak samo strefą inwestycji 
i ma takie same przywileje, 
jak do tej pory każdy, kto był 
objęty strefą inwestycji.

A czy jest określona mak-
symalna wartość takiej in-
westycji przy tych najwięk-
szych inwestycjach?
Musimy rozróżnić mikro 
przedsiębiorców, małych, 
średnich i dużych. Są okre-
ślone widełki, trzeba speł-
nić określone parametry 
itd., więc trudno tu mówić 
o szczegółach, bo trzeba by 
mieć dobry przykład jakiejś 
jednej firmy.

Czyli przedsiębiorcy mogą 
skorzystać, a pytanie w jaki 
sposób może skorzystać na 
powstaniu Polskiej Strefy 
Inwestycji Wielkopolska 
przeciętny Kaczmarek, bo 
u nas Kaczmarków jest wię-
cej niż Kowalskich?
Nie wiem, czy Kaczmarków 
więcej czy Nowaków, ale 
tam, gdzie będzie rozwój in-
westycji, tam zmniejszamy 
bezrobocie, jeżeli ono jest, 
bo w Poznaniu to 1,8 procent, 
czyli niewiele, ale jak poje-
dziemy w głąb Wielkopol-
ski, to z tym jest już różnie. 
Mamy takie miejscowości 
na terenie północnej Wiel-
kopolski, gdzie mieszkańcy 
jeżdżą do pracy do Amazona 
do Poznania czy też do innej 
dużej firmy, natomiast, jeżeli 
będzie się u niego w regionie 
coś rozwijało, to będzie mógł 
mieć miejsce u siebie, czyli 
w miejscu zamieszkania. Ja 
myślę, że bardzo ważnym 
elementem i chciałbym za-
chęcić do tego, by wszyscy, 
którzy mają jakikolwiek po-
mysł na inwestycję, na re-
inwestycję, zgłaszali się do 
pięknego ośrodka, jakim są 
Międzynarodowe Targi Po-

znańskie. Właśnie specjalnie 
wybraliśmy tę lokalizację po 
to, żeby tu gdzie jest koleb-
ka przedsiębiorczości, gdzie 
tu są największe targi, gdzie 
spotykają się przedsiębiorcy, 
tu będziemy mogli właśnie 
prezentować Polską Strefę 
Inwestycji Wielkopolska, ale 
jestem przekonany, że bę-
dziemy mogli prezentować 
całe PSI polskie po to, by 
pomagać przedsiębiorcom 
w uzyskaniu jak najlepszych 
możliwości do inwestowania.

Tu warto przypomnieć, że 
siedziba Polska Strefa Inwe-
stycji Wielkopolska mieści 
się na terenie MTP w pawi-
lonie nr 10 i tam możemy 
się zgłaszać. W jaki sposób 
przedsiębiorca będzie mógł 
wnioskować? Bezpośrednio 
przychodzi czy kontaktuje 
się inaczej?
Zachęcam do bezpośred-
niego kontaktu. Wspaniała 
załoga, choć też niewielka, 
bo trzyosobowa, ale cała 
Strefa Kostrzyńsko-Słubic-
ka, cała ekipa to jest zaled-
wie około 20 osób, więc oni 
bardzo prężnie działają. To 
są naprawdę osoby, które 
mają przygotowanie mery-
toryczne i myślę, że bezpo-
średni kontakt i rozmowa jest 
najlepszą metodą na to, by 
uzyskać informacje. Będzie 
można uzyskać jakąś mapę 
drogową, jak dojść do tego, 
żeby taką decyzję o wsparciu 
otrzymać.

Czyli zainteresowani już 
wiedza, gdzie się zgłosić. Na 
koniec naszej rozmowy po-
proszę jeszcze o pana pro-
gnozę. O ile ogólna wartość 
inwestycji w Wielkopolsce 
powinna wzrosnąć w efek-
cie powołania Polskiej Stre-
fy Inwestycji Wielkopolska?
Chciałbym żeby dużo, tak ko-
lokwialnie mówiąc.

Pewnie wszyscy byśmy 
chcieli - im więcej, tym le-
piej.
Im ta Polska Strefa Inwestycji 
Wielkopolska będzie bardziej 
aktywna w terenie, będzie 
bardziej rozmawiała z samo-
rządami, przedsiębiorcami, 
tym więcej będzie tych inwe-
stycji na terenie Wielkopol-
ski, a to oznacza, że te środki 
zainwestowane, tu zostaną, 
tu będą płacone podatki, więc 
chciałbym, żeby tego było 
bardzo dużo i powiem już 
dziś, że jest wiele firm, któ-
re rozglądają się nad swoimi 
lokalizacjami nowymi i tu na 
terenie Wielkopolski i mam 
nadzieję, że efekty będą bar-
dzo szybko widoczne.

I ta wielkość będzie pewnie 
też zależała od aktywno-
ści naszych wielkopolskich 
przedsiębiorców, na którą 
oczywiście liczymy. 

strefa inwestycyjna dla przedsiębiorców 
wielkopolski
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Włochy to kraj gdzie tradycje 
w motoryzacji są niezwykle 
żywe. Gdzie marki niektó-
rych samochodów traktuje 
się wręcz jak dobro narodo-
we. Bo tu tradycje, w bardzo 
wielu dziedzinach, sięgają 
przecież jeszcze czasów Im-
perium Rzymskiego.

Jest jeszcze coś, co zawsze 
napawa mnie radością kiedy 
jestem w tym kraju. Miano-
wicie szacunek do twórców, 
artystów, inżynierów. Od 
budowniczych starożytnych 
akweduktów począwszy, a na 
współczesnych konstrukto-
rach związanych z automo-
bilizmem skończywszy. A to 
nie tylko projektanci silni-
ków, czy nadwozi, ale także 
założyciele legendarnych już 
dziś marek samochodowych. 
W momencie kiedy powsta-
wały te niewielkie jeszcze 
wtedy manufaktury, najlep-
szą reklamą był sport samo-
chodowy. Najczęściej odnie-
sienie sukcesu w wyścigach 
było jednocześnie kluczem 
do sukcesu komercyjnego.

Z kolei po to żeby takie za-
wody rozgrywać, potrzebne 
były tory samochodowe.

Stąd 24 km od Mediolanu 
na przedmieściach miasta 

Monza w styczniu roku 1922 
rozpoczęła się budowa le-
gendarnego, już dzisiaj toru 
o tej samej nazwie - Monza. 
W tym samym roku 10 wrze-
śnia rozegrano tu pierwsze 
Gran Prix Włoch wygrał je 
wtedy samochód marki Fiat 
804 prowadzony przez kie-
rowcę Pietro Bondino.

To tutaj odnosili tryumfy 
najlepsi kierowcy na świecie. 
To na tym torze auta takich 
marek jak Fiat, Lancia, Alfa 
Romeo, Bugatti, Marcedes, 
Lotus, Maserati, czy Ferrari 
toczyły zwycięskie boje. To 
na Monzy tworzyła się histo-
ria sportowej motoryzacji.

W tym roku jednak nie tyl-
ko 100 – lecie toru było ob-
chodzone w sposób wyjątko-
wy, okazją stało się również 
88 Gran Prix Włoch, które 
rozegrano 11 września.

Przy okazji Ferrari święto-
wało także swoje 75 – lecie, 
stąd na startujących w ry-
walizacji autach zmieniono 
nawet malowanie. Również 
kierowcy i mechanicy zostali 
inaczej ubrani, mieli nie czer-
wone jak zawsze, a w nawią-
zaniu do tła logo firmy, żółte 
stroje.

Z kolei czerwcowe obcho-
dy 112 rocznicy założenie fir-
my Anonima Lombarda Fab-
brica Automobili czyli Alfa 
Romeo, zostały przedłużone 
aż do dnia wyścigów. Zatem 
okazji do świętowania nie 
brakowało.

„Autodromo Nazionale di 
Monza” czyli tor Monza stał 
się idealnym miejscem do ta-

kich obchodów.
To także najstarszy, ciągle 

używany tor w Europie i trze-
ci najstarszy na świecie, do 
tego mamy tu najszybszą na 
świecie wyścigową pętlę, na 
której rozgrywane są zawody 
Formuły1.  

Z okazji 100 -lecia toru wy-
dano nawet okolicznościowy 
znaczek pocztowy.

Oczywiście na przestrzeni 
lat infrastruktura toru ule-
gała przebudowie. To zupeł-
nie oczywiste. Zmieniają się 
przecież auta oraz wymaga-
nia kibiców, sposoby przeka-
zywania na żywo obrazu, ale 
niezwykły duch tego miejsca 
pozostał. To także obiekt na 
którym bardzo lubią się ści-
gać sami zawodnicy. Nie ma 
tu udziwnień, stosowanych 
przy projektowaniu współ-
czesnych obiektów, które 
wręcz zabijają ideę wyścigów. 
Tu liczy się jedynie współ-
zawodnictwo i widowisko. 
A zyskują na tym zarówno 
kierowcy jak i widzowie.

To tutaj w roku 2006 po 
raz pierwszy na podium, zaj-
mując trzecie miejsce, stanął 
polski kierowca, Robert Ku-
bica.

Tekst i zdj.: Andrzej Błaszczak

moNza – tor z niezwykłą historią

Marcedes - Benz SSK 
z roku 1928 to mo-
del biorący kiedyś 
udział w wyścigach 
na torze Monza

„
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PRODUKCJA OKIEN 
I DRZWI Z PCV

rolety zewNĘtrzNe, szyby 
zespoloNe, szklarstwo

RATY!
ceNy koNkUreNcyjNe

P.H.U. „kUba”  Ewa Paschke
wolsztyn, ul. poznańska 6

tel. 68 384 27 75 
przyjmę uczniów

PRZY MłYNIE
BISTRO
catering, 
imprezy plenerowe
ANNA CZESKA
buk, ul. dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837

Na miejsce tegorocznych 
Okręgowych Dni Działkowca, 
jakie odbyły się 20 sierpnia 
2022 r., wybrano Wrześnię. 
Działkowcy Okręgu Po-
znańskiego gościli na tere-
nie Wrzesińskiego Ośrodka 
Sportu i Rekreacji w okolicy 
Zalewu Wrzesińskiego.

Gościny działkoiwcom 
użyczyli Starosta Wrzesiń-
ski Dionizy Jaśniewicz, któ-
ry objął honorowy patronat 
nad uroczystością oraz Bur-
mistrz Miasta Września To-
masz Kałużny. Uroczystości 
rozpoczęły się mszą świętą 
w kościele pw. św. Józefa we 
Wrześni, celebrowaną przez 
proboszcza parafii ks. Czesła-
wa Krolla oraz kapelana po-
znańskich działkowców ks. 
Adama Przewoźnego, skąd 
po zakończeniu mszy uczest-
nicy Okręgowych Dni Dział-
kowca przeszli orszakiem 
udekorowanym sztandarami 
i koszami na miejsce uroczy-
stych obchodów.

Na Okręgowe Dni Dział-
kowca we Wrześni zapro-
szenie przyjęli: posłowie na 
Sejm RP Krzysztof Paszyk, 
Tadeusz Tomaszewski i Wie-
sław Szczepański. Obecni 
byli liczni samorządowcy: 
Tomasz Budasz – Prezy-
dent Gniezna, , Marek Przy-
jemski – Przewodniczący 
Rady Powiatu, oraz Bogdan 
Nowak – Przewodniczący 
Rady Miejskiej,  Waldemar 
Grzegorek Wicestarosta 
Wrzesiński,  Karol Nowak 
i Artur Mokracki – zastępcy 
Burmistrza Miasta i Gminy 

Września. Obecni byli także 
inni samorządowcy z tere-
nu powiatu wrzesińskiego 
z miejscowości, w których 
funkcjonują ogrody dział-
kowe.  Wicemarszałka Wo-
jewództwa Wielkopolskiego 
Krzysztofa Grabowskiego, 
który nadesłał także list gra-
tulacyjny,  reprezentowała 
Izabela Witkiewicz – Dyrek-
tor Departamentu Gospo-
darki Mieniem Urzędu Mar-
szałkowskiego. Prezydenta 
Poznania reprezentował Ge-
rard Hajgelman – Zastępca 
Dyrektora Wydziału Dzia-

łalności Gospodarczej i Rol-
nictwa UM Poznań. Przybył 
także zastępca dyrektora OR 
ARiMR Krzysztof Żok. Pod 
jego adresem płynęły prośby 
o skrócenie okresu procedo-
wania wniosków o granty, na 
które czekają ogrody. Obecni 
byli także przedstawicie-
le partii politycznych. Listy 
gratulacyjne przesłali Wi-
cemarszałek Województwa 
Wielkopolskiego – Krzysztof 
Grabowski i Przewodniczący 
Rady Powiatu Gnieźnieńskie-
go – Dariusz Pilak.

Część oficjalną uroczy-

stości rozpoczął hymn PZD 
„Zielona Rzeczpospolita” 
oraz okolicznościowe wystą-
pienie Prezesa Okręgu

Zdzisław Śliwa w swoim 
wystąpieniu podziękował 
działkowcom za całoroczną 
prace, podkreślił stały roz-
wój ogrodnictwa działko-
wego, jego starania o rozwój 
ogrodowej infrastruktury, 
działania na rzecz ochrony 
środowiska, klimatu i eko-
logii- tak ważnych działań 
w obliczu zmian klimatycz-
nych i mającej miejsce ka-
tastrofy ekologicznej rze-
ki Odra. Padły znamienne 
słowa: „…To doświadczenie 
pokazuje, jak szybko można 
zniszczyć, to co powstawało 
przez lata i dobrze służyło 
człowiekowi. Niech takim 
dobrem pozostaną ogrody 
działkowe służące samym 
działkowcom i mieszkańcom 
naszych miast”. Prezes po-
dziękował samorządowcom 
za udzielane ogrodom wspar-
cie i dobry klimat dla ogrod-
nictwa działkowego oraz 

działania mające na celu po-
większanie areału ogrodów, 
jak to się dzieje we Wrześni 
i w Gnieźnie. I właśnie ta tro-
ska o rozwój ogrodów przy-
czyniła się zaistnieniem aktu 
podpisania przez  Burmistrza 
Wrześni Tomasza Kałuż-
nego i Prezesa Okręgu PZD 
Zdzisława Śliwę listu inten-
cyjnego o zamiarze współ-
działania w tworzeniu i roz-
woju ROD na terenie Gminy 
Września. Gmina Września 
zadeklarowała współpracę 
w pozyskiwaniu i udostęp-
nianiu terenów, które mogą 
zostać przeznaczone na dzia-
łalność ROD, a Okręg PZD 
w Poznaniu ze swojej strony 
zadeklarował prowadzenie 
działalności społecznej, wy-
chowawczej, wypoczynko-
wej i rekreacyjnej na rzecz 
działkowców – mieszkańców 
Gminy Września.

Okręgowe Dni Działkowca 
to najlepsza okazja do wrę-
czenie odznaczeń związko-
wych i nagród dla laureatów 
konkursów. W roku 2022 

roku odznaki „Za Zasługi 
dla PZD” otrzymali Tomasz 
Kałużny, Dionizy Jaśniewicz 
oraz Andrzej Biedny (ROD 
im. 2 Armii Wojska Polskiego 
w Poznaniu). Podczas uro-
czystości wręczono 2 złote 
oraz 10 srebrnych odznak 
„Zasłużonego Działkowca”. 
Z okazji jubileuszy obcho-
dzonych przez ROD wręczo-
no puchary dla ROD „Kolejarz 
– Dębiec” w Poznaniu – z oka-
zji 100-lecia powstania ogro-
du oraz ROD „Stare Ogrody” 
we Wrześni z okazji 95-lecia 
powstania ogrodu

W trakcie Okręgowych 
Dni Działkowca wyróżnio-
no ogrody uczestniczące 
w „Wielkim Konkursie dla 
uczczenia Jubileuszu 40-lecia 
Polskiego Związku Działkow-
ców w 2022 roku”, które nie 
zakwalifikowały się konkur-
su krajowego. Puchary otrzy-
mały następujące ogrody:
a ROD im. 2 Armii Wojska 
Polskiego w Poznaniu,
a ROD Na Zboczu w Śremie
a ROD im. mjr. Dobrzyckiego 
w Obornikach
a ROD im. Chociszewskiego 
w Poznaniu
a ROD im. ks. Przyłuskiego 
w Poznaniu

Obchody Okręgowych Dni 
Działkowca zakończone zo-
stały odegraniem melodii 
„Pamiętajcie o ogrodach” 
i zaproszeniem do spotkania 
się za rok…

Źródło: OZ PZD Poznań
Opracowała: Magdalena Klessa-Kiec

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

Działkowcy z okręgu poznańskiego świętowali we Wrześni
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EDMUND BOSY

OKRĘGOWA STACJA KONTROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

Mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZU  A Sklep Auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

PRZEGLĄDY REJESTRACYJNE SAMOCHODÓW ZASILANYCH GAZEM
samocHody osobowe „b” i dostawcze (do 3,5 t.)

samocHody ciĘŻarowe „c” (do 16 t.)
samocHody ciĘŻarowe „c” (pow. 16 t.)

aUtobUsy „d”
ciĄgNiki „t”

przyczepy i Naczepy „e” 

WYKŁADZINY 
DYWANY

Wolsztyn ul. Dworcowa 19
Usługi związane z montażem wykładzin

4 czerwca 2022 roku w Parzęczewie przy sali wiejskiej otwarto nowy plac zabaw. Sołtys Ire-
neusz Rybarczyk zaprosił wszystkie dzieci z rodzicami do wspólnej zabawy  oraz korzystania 
z nowych urządzeń. Była też kawa i ciasto upieczone przez mamy.

Otwarcie placu zabaw w Parzęczewie

W 2020 roku mieszkańcy pol-
skich miast i gmin rozpoczęli 
głosowanie biorąc udział 
w akcji „Pod Biało-czerwoną”. 
Liczba głosów decydowała, 
w których miejscowościach 
zostaną ustawione maszty. 
Mieszkańcy gminy Kamie-
niec nie zawiedli i chętnie do-
łączyli do głosowania na oka-
zały maszt z biało-czerwoną 
flagą. Dzięki głosom poparcia 
online, które były oddawane 
za pomocą specjalnego for-
mularza, uzyskaliśmy najlep-
szy wynik w powiecie grodzi-
skim.

Dzięki temu w miejsco-
wości Ujazd przy Kopcach 
Wolności postawiony został 
7-metrowy maszt, na któ-
rym powiewać będzie biało-
-czerwona flaga.  Uroczyste 
podniesienie flagi na maszt 
odbyło się 14 września 2022 r.

Zadanie w całości zostało 
sfinansowane w ramach rzą-
dowego projektu „Pod Biało-
-czerwoną”. Całkowity koszt 
przedsięwzięcia wyniósł 
3.137,62 zł.

maszt i flaga w miejscowości Ujazd

Kiedy jedziemy z Poznania 
w kierunku Gniezna to za 
Kobylnicą z głównej dro-
gi skręcamy w prawo. Kie-
runek Uzarzewo. To w tej 
małej miejscowości w roku  
1977 w eklektycznym pałacu 
z połowy XIX w. otwarto Mu-
zeum Środowiska Przyrodni-
czego i Łowiectwa. Obecnie 
eksponaty prezentowane są 
nie tylko w samym pałacu, 
ale także w pomieszczeniach 
dawnych stajni - wozowni, 
oraz w nowo wybudowanym 
pawilonie. Główny cel eks-
pozycji to przedstawienie 
dziejów łowiectwa od epo-
ki kamiennej, aż do czasów 
nam współczesnych. Stąd 
mamy tu nie tylko trofea my-
śliwskie, ale także narzędzia 
jakimi posługiwał się czło-
wiek w tych najdawniejszych 
dziejach.

Wśród wystaw stałych od-
najdziemy także przestrzeń 
dla dzieci zatytułowaną - 
„Zwierzęta w czterech po-
rach roku”.

Postanowiłem wspomnieć 
o tym muzeum z dwóch po-
wodów. Pierwszy to 45 – lecie 
istnienia placówki, a drugi 
związany jest z zakończe-
niem tu prac adaptacyjnych, 
po których udostępniono 
dla zwiedzających nowe 
wystawy. Jedną z nich jest 
ekspozycja prac prof.  Jana 
Bogumiła Sokołowskiego, 
ornitologa, bardzo mocno 
zaangażowanego w ochronę 
ptaków. Człowieka związa-
nego także z szeroko rozu-
mianą popularyzacją wiedzy 
przyrodniczej. Profesor So-
kołowski to również artysta 
malarz, od lat zajmujący się 
przedstawianiem krajobrazu 
naszego regionu, stąd poka-
zanie jego prac w  Muzeum 

Środowiska Przyrodniczego 
i Łowiectwa w Uzarzewie 
było bardzo dobrym pomy-
słem. Wystawa została zaty-
tułowana - „Akwarele Jana 
Sokołowskiego”.

Z kolei w nowoczesnym 
pawilonie, o którym już 
wspomniałem, zgromadzono 
pamiątki i trofea kierowcy 
wyścigowego Adama Smo-
rawińskiego. Przypomnijmy 
pawilon ten został zbudo-
wany w roku 2004 właśnie 
z funduszy Adama Smora-
wińskiego. Oprócz pamiątek 
typowo sportowych mamy 
tu też zwierzęta z czterech 
kontynentów, w tym barw-
ną kolekcję ponad 100 papug 
z całego świata.

Cała prezentacja nazwana 
została - „Adam Smorawiń-
ski Zasłużony Mistrz Sportu”.

Obie ekspozycje wraz z po-
zostałymi zbiorami  Muzeum 
Środowiska Przyrodniczego 
i Łowiectwa w Uzarzewie 
można zwiedzać od 10 wrze-
śnia tego roku.

Na koniec mały kamy-
czek do zupełnie innego 
ogródka. Przykre jest to, że 
przypomnienie o zasługach 
Adama Smorawińskiego jed-
nego z najlepszych kierow-
ców sportowych w historii 
naszego kraju, 7 krotnego 
uczestnika Rajdu Monte Car-
lo, wielokrotnego mistrza 
Polski w wyścigach i rajdach, 
56 krotnego reprezentanta 
naszego kraju w wyścigach 
samochodowych,  ma miejsce 
nie w placówce poświęconej 
motoryzacji. Otóż gdyby nie 
kolejna pasja tego zawodnika 
zapewne większość młodych 
ludzi w ogóle nigdy nie do-
wiedziałaby się o jego istnie-
niu.

Cóż „Muzeum Motoryza-
cji” nadal nie powstało. Mnie 
jest trochę wstyd. A decyden-
tom?  Niestety... znam odpo-
wiedź na to pytanie.

To temat, do którego po-
wrócę przy innej okazji.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Nietypowe muzeum
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jaromierz 38, 64-225 kopanica
tel 68 384 06 45 – tel. kom. 604 222 116, 694 560 009

www.brudlo.com.pl
Zapraszamy na naszego Facebooka oraz Instagram

Polecamy: 

a pelargonie, begonie, niecierpki, surfinie, rośliny ozdobne  
z liści oraz wiele, wiele innych roślin na balkony i tarasy

 a wiszące donice z kwiatami  a byliny i trawy  a rozsadę 
ziół i warzyw a bardzo duży wybór donic, doniczek 

i skrzynek balkonowych
a fachową obsługę i doradztwo

a obsadzanie mis, skrzynek i donic
Godziny otwarcia: pon-pt 7:00-18:00 

sb 7:00-15:00 / niedziele i święta nieczynne 

aUtoryzowaNy dealer: 
Nowy tomyśl  ul. kolejowa 17 – tel. 61 442 40 85,
               tel.  kom 602 775 274
zbąszyń  ul. poznańska 42 – tel. 68 386 75 04

STIHL MS-170 
PILARKA łAńCUChOWA 749,-949

wykonujemy usługi w zakresie:
a badania technicznye pojazdów w pełnym zakresie
a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3d
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych iveco, mercedes, scania, 
Volvo, renault itp.

OKRĘGOWA 
STACJA 
KONTROLI 
POJAZDÓW

www.diagrolmet.pl
64-200 Wolsztyn, ul. Dworcowa 15F

tel./fax: 68 384 2223, tel. kom.  602 108 348,  602 578 443

do każdego badania technicznego - NIESPODZIANKA
postaw Na tradycjĘ i doŚwiadczeNie

SPRZEDAM !!! 
Łóżko rehabilitacyjne Burmeier Dali/kpl. materacy

Stan bardzo doby. Cena do uzgodnienia

Tel. 508 077 831

Rodzinny festyn przy wia-
traku, to jedno z tych wyda-
rzeń, które łączy pokolenia 
naszych mieszkańców. Co 
roku, to miejsce przyciąga 
całe rodziny. Na dzieci czeka-
ją liczne warsztaty, zabawy, 
konkursy, ale również dla 
dojrzałych mieszkańców nie 
brakuje propozycji.

Podobnie było również 
w tym roku. W organiza-
cję wydarzenia włączył się 
bowiem Ośrodek Pomocy 
Społecznej w Grodzisku 
Wielkopolskim, który przy-
gotował Festiwal Ekonomii 
Społecznej, prezentując 
prawdziwą kopalnię pomy-
słów.  Grodziski Uniwersy-
tet III Wieku, zachęcał do 
wstępowania w swoje szere-
gi, poszerzania horyzontów 
i samorozwoju. Centrum 
Ekonomii Społecznej dzia-
łające w budynku byłego 
Dworca PKP także przygoto-
wało ofertę zabaw i warsz-
tatów. Wśród organizacji, 
które przygotowały atrakcje 
dla uczestników były rów-
nież Warsztaty Terapii Za-
jęciowej grodziskiego koła 
PSONI.

Koło Gospodyń Wiejskich 
w Albertowsku, organizator 
dorocznego Festiwalu Mleka 
w swojej miejscowości, za-
dbało o jeden z ulubionych 
punktów festynu przy wia-
traku, jakim jest konkurs do-
jenia krowy.

Kulinarna oferta również 
była imponująca. Były ukra-
ińskie przysmaki, wśród 
których królowały oczywi-
ście pierogi. Bar dworcowy 
oferował swojskie wędliny, 
ale również ciepłe posiłki do 
konsumpcji na miejscu. Spół-
dzielnia socjalna „Na piątkę” 
serwowała między innymi 
ciasto i kawę oraz inne prze-
kąski. Swoją ofertę zapre-
zentowała Olejarnia państwa 
Gałkowskich.

Grodziskie Koło Polskiego 
Stowarzyszenia Diabetyków, 

ponownie  propagowało pro-
filaktykę przeciwcukrzyco-
wą, służyło radami zaintere-
sowanym.

Dla najmłodszych dodat-
kową atrakcją były wozy 
strażackie, najnowocześniej-
sze ciągniki rolnicze, pojazdy 
wojskowe grupy rekonstruk-
cyjnej Gratz oraz prezentacja 
wozów policyjnych.

Grodziskie Muzeum przy-
gotowało plenerową wysta-
wę.

Kiedy wokół placu trwa-
ła zabawa i konsumpcja, na 
scenie odbywały się  prezen-
tacje artystycznie. Nie mogło 
zabraknąć występu Zespołu 
Tańca Ludowego Cybinka 
Grodzisk. Ponadto, na naj-
młodszych czekały anima-
cje, a wszyscy chętni mogli 
sprawdzić się w konkursie 
gwarowym.  Całości dopełnił 
Happy Jazz Band.

Warto wspomnieć, że so-
botni  Piknik Ekonomii Spo-
łecznej odbywający się w ra-
mach festynu, był okazją do 
zaprezentowania usług przez 
aż 15 podmiotów ekonomii 
społecznej działających na 
terenie gminy Grodzisk Wiel-
kopolski.

Zadanie było dofinanso-
wane przez Ministerstwo 
Rodziny i Polityki Społecznej 
w ramach Programu Osłono-
wego „Wspieranie Jednostek 
Samorządu Terytorialnego 
w Tworzeniu Systemu Prze-
ciwdziałania Przemocy w Ro-
dzinie”.

Serdecznie dziękujemy 
wszystkim organizacjom, 
które przygotowały swo-
je stoiska dla uczestników 
festynu. Dzięki temu, nasi 
mieszkańcy mogli przekonać 
się, jak aktywne jest nasze 
miasto, jak wiele się dzieje 
gdzie mogą się udać by sko-
rzystać z proponowanych ak-
tywności.  

Organizację festynu 
wsparły firmy: GoodMills 
oraz Frankiewicz.

Rodzinny Festyn przy Wiatraku

Burmistrz Grodziska Wielko-
polskiego Piotr Hojan uczest-
niczył we wtorek, 13 wrze-
śnia w oficjalnym otwarciu 
Kampusu Politechniki Po-
znańskiej na terenie lotniska 
w Kąkolewie.

Powstanie nowoczesnej 
i zaawansowanej techno-
logicznie infrastruktury, 
umożliwi realizowanie przez 
studentów poznańskiej Poli-
techniki innowacyjnych pro-
jektów oraz prowadzenie ob-
serwacji astronomicznych.|

To niezwykle cenne wy-
darzenie zarówno w skali 
regionu, jak i kraju, a także 
szansa na rozwój tego miej-
sca i docenienie potencjału 
Aeroklubu Poznańskiego im. 
Wandy Modlibowskiej, który 
ma tutaj swoją siedzibę.

W uroczystości uczestni-
czyli również m.in. rektor Po-
litechniki Poznańskiej prof. 
dr hab. inż. Teofil Jesionow-
ski, Marszałek Województwa 
Wielkopolskiego Marek Woź-
niak,  Wicewojewoda Wiel-
kopolski Aneta Niestrawska, 
Starosta Grodziski Mariusz 
Zgaiński.   

W ramach inwestycji do-
finansowanej z funduszy 
unijnych, miejsce Kam-
pusu zostało wyposażone 
w infrastrukturę naukowo 
– badawczą, która umożli-
wi prowadzenie badań m.in. 
w obszarze zarządzania lot-
niskami oraz pilotażu stat-
ków powietrznych. Ważnym 
elementem jest także logisty-
ka naziemnej i powietrznej 
obsługi transportu lotnicze-

go, jak również nadzór i za-
rządzanie ruchem lotniczym.

Tym samym, na terenie 
lotniska powstały m.in. dwa 
hangary z zapleczem na-
ukowo badawczym oraz in-
frastruktura inteligentnego 
monitorowania i zarządzania 
przestrzenią badawczą.

Oprócz funduszy unijnych, 
Uczelnia otrzymała także do-
finansowanie z budżetu Wo-
jewództwa Wielkopolskiego. 
Dzięki niemu zakupiono pro-
fesjonalny symulator lotów, 
na którym możliwe będzie 
m.in. szkolenie pilotów.

Niektóre projekty, będą 
realizowane razem z NASA 
i Europejską Agencją Ko-
smiczną. Tym samym, na 
wyposażeniu Kampusu są 
także łaziki marsjańskie czy 
bezzałogowe statki powietrz-
ne.

Świadomość, że na terenie 
naszej gminy realizowane 
będą najbardziej innowacyj-
ne i zaawansowane techno-
logicznie projekty związane 
przede wszystkim z opraco-
waniem i wprowadzeniem 
na rynek produktów i usług 
zwiększających bezpieczeń-
stwo eksploatacji lotniska 
i usprawniających obsługę 
pasażerów, napawa optymi-
zmem. To bowiem skuteczna 
forma promocji naszego re-
gionu, ale przede wszystkim, 
to szansa dla najzdolniejszej 
młodzieży i studentów, któ-
rzy tutaj będą rozwijać swoje 
pasje. Wierzymy, że miejsce 
to w 100 procentach spełni 
pokładane w nim nadzieje.

Otwarcie Kampusu Politechniki 
Poznańskiej w Kąkolewie
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Usługi w ramach medycyNy pracy

tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86
rejestracja czynna /wejście B/

GRODZISK WLKP. UL. POLNA 4
a poniedziałki - 15.00 - 19.00 

a wtorki i czwartki 13.00 -17.00 
a środy 8.00 - 12.00  a piątki 8.00 - 12.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZ sprzedam

Cztery biurka szkolne lub biurowe
w cenie 100 złotych za sztukę.

NOWE- MAŁO UżYWANE

Tel. 608 321 611

Na kulturalnej mapie Pozna-
nia jest miejsce, gdzie dość 
często możemy spotkać się 
z prezentacjami sztuki nie-
typowej. W tym przypad-
ku sztuki, o której niekiedy 
wręcz zapominamy, chociaż 
otacza nas na co dzień.

Kiedy myślimy o malar-
stwie, to w sposób wręcz na-
turalny pojawiają się przed 
naszymi oczami galerie 
wypełnione obrazami wiel-
kich mistrzów. Szczególnie 
w okresie wakacyjnym czę-
sto mamy okazje znaleźć się 
w takich miejscach, nato-
miast po czasie urlopowym 
niekiedy zapominamy o tych 
wyjątkowych muzeach.  Na-
tomiast w tym roku może być 
inaczej. Oto za sprawą Cen-
trum Kultury Zamek w Po-
znaniu znów będziemy mogli 
spotkać się z dziełami wiel-
kich mistrzów. Ale będzie to 
spotkanie dość nietypowe, 
bo dzieła eksponowane na 
wystawie - „Tryumf Koloru 
Arcydzieła grafiki francu-
skiej z przełomu XIX i XX 
wieku z kolekcji Muzeum 
Narodowego w Krakowie”, 
to prezentacja zdarzająca 
się nie na co dzień. Kluczem 
do tej odmiennej w formie 
prezentacji jest słowo – gra-
fika. Otóż kiedy teraz, jak już 
wspomniałem, w zasadzie na 
co dzień spotykamy się taką 
formą sztuki, to często nawet 
tej formy wyrazu nie dostrze-
gamy. Natomiast jej pojawie-
nie się na przełomie wieków 
było niebywałym odkryciem. 
Odkryciem, które zaowoco-
wało tym, że mroczne niekie-

dy ulice i zaułki europejskich 
miast w dość krótkim czasie 
stały się wręcz kolorowe. 
Pierwszy był Paryż, gdzie 
barwne plakaty stały się no-
wym, niezwykle ważnym 
przekazem informacyjnym. 
Teatry, teatrzyki i kabarety 
w ten sposób wręcz opusz-
czały swoje sale i wychodziły 
na ulice.

To zupełnie nowe oblecze 
twórczości malarskiej nie-
zwykle szybko zainteresowa-
ło ówczesnych artystów. Co 
ciekawe te dość ulotne formy 
wyrazu zaczęli tworzyć naj-
więksi tamtych czasów.

Stąd nazwa  tej zupełnie 
wyjątkowej wystawie w CK 
Zamek w Poznaniu możemy 
spotkać się z pracami takich 
mistrzów  jak Henri de To-
ulouse – Lautrec, Pierre Bon-
nard, Auguste Renoir, czy Al-
fons Mucha.

Zbiór w znakomitej więk-
szości pochodzi z kolekcji Fe-
liksa „Mangghi” Jasińskiego, 
znakomitego mecenasa sztu-
ki żyjącego także, na przeło-

mie wieków.  
Wystawa jest również 

okazją do poszerzenia swo-
jej wiedzy, a być może tak-
że i umiejętności, bowiem 
zaplanowano wiele towa-
rzyszących jej wydarzeń 
i warsztatów. Od zwiedzania 
ekspozycji wraz z przewod-
nikami, przez między innymi 
wykłady na temat kolorów, 
rodzinne zwiedzanie ekspo-
zycji, aż po zajęcia z sitodru-
ku i litografii. Oferta jest tak 
bogata, że po to by zapoznać 
się całym programem zajęć, 
zmuszony jestem odesłać 
Państwa na strony CK Zamek.

100 grafik i plakatów zo-
stało rozmieszczone w kilku 
salach na I piętrze zamku, 
a wystawa zainaugurowa-
na 10 września potrwa do 12 
grudnia tego roku.

Jestem przekonany, że po 
wyjściu z tej wystawy świat 
wyda się Państwu zdecydo-
wanie bardziej barwny niż 
dotychczas.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Niezwykle lubiana i rozpo-
znawana nowotomyska Ka-
pela Zza Winka wystąpiła 
podczas odbywających się w 
sobotę 3 września br. w Doży-
nek Miejskich w Parku Wilso-
na w Poznaniu.

Poznaniacy niezwykle ce-
nią sobie nowotomyską kape-
lę, która bawi i uczy gwarą już 
od 40 lat. Występy muzyczno 
– wokalne wzbogacone roz-
mowami i monologami w 
gwarze poznańskiej. Nowo-
tomyska Kapela Zza Winkla 
w świetnej formie zauroczyła 
poznańską widownie.

Podczas sobotniego wy-
stępu w Parku Wilsona set-
ki poznaniaków bawiły się 

wyśmienicie, starsi i młodsi 
wszyscy rozbawieni byli rów-
no. Humor, gwara, muzyka 
i Kapela Zza Winkla rewela-
cyjnie połączyła i wprawiła 

w wyśmienity nastrój poko-
lenia poznaniaków nie tylko 
tych z Łazarza.

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

tryumf koloru

Kapela Zza Winkla rozbawiła poznaniaków

Gorąca rywalizacja w Jastrzębsku Starym
10 września br. na boisku 
sportowym w Jastrzębsku 
Starym odbyły się gminne 
zawody sportowo-pożarni-
cze drużyn z terenu Gminy 
Nowy Tomyśl, zorganizo-
wane przez OSP Jastrzębsko 
Stare, Urząd Miejski, Zarząd 
Oddziału M-G Związku OSP 
RP w Nowym Tomyślu oraz 
Komendę Powiatową Pań-
stwowej Straży Pożarnej. 

Oficjalnego otwarcia do-
konał Włodzimierz Hibner - 
Burmistrz Nowego Tomyśla. 

W zawodach wzięło udział 
19 drużyn, w tym 6 sekcji 
seniorów i 1 seniorek z OSP 
Bukowiec oraz 12 sekcji Mło-
dzieżowych Drużyn Pożarni-
czych (chłopcy i dziewczęta, 
w przedziale wiekowym: 
12-15 lat i 16-18 lat). Dodat-
kowo wzięło udział 7 sekcji 
maluchów („Iskierki”- chłop-
cy i dziewczynki do 11 lat), 
w tym: 2 sekcje przy OSP Są-
topy, 2 sekcje przy OSP Boruja 
Kościelna, 2 sekcje przy OSP 
Bukowiec oraz 1 sekcja przy 
OSP Wytomyśl, które swoją 
sportową postawą i duchem 
walki wprowadziły w za-
chwyt zarówno pozostałych 
uczestników, jak i obserwa-
torów zawodów.

W gorącej rywalizacji  naj-
lepszymi wśród seniorów 
okazali się strażacy z OSP Bu-
kowiec. Drugie miejsce zajęli 
ochotnicy z Róży, a trzecie 
z Borui Kościelnej. W grupie 
wiekowej 12-15 lat I miejsca 
zajęli chłopcy z Jastrzębska 
Starego i dziewczęta z Bu-
kowca natomiast w przedzia-
le 16-18 lat: I miejsca zajęły 
drużyna dziewcząt z Borui 
Kościelnej oraz drużyna 
chłopców z Bukowca.

Wszyscy uczestnicy otrzy-
mali nagrody, natomiast dru-
żyny, które zajęły pierwsze 

miejsca uhonorowane zo-
stały dodatkowo okoliczno-
ściowymi pucharami. Puchar 
przechodni im. druha Fran-
ciszka Kucza do przyszło-
rocznych zawodów posiadać 
będzie zwycięska drużyna 
seniorów - OSP Bukowiec.

Na zawodach sportowo-
-pożarniczych, jak co roku 
gościliśmy grupę strażaków 
z Sątop-Samulewo, Gmi-
na Bisztynek, wojewódz-
two warmińsko-mazurskie, 
z którymi jednostka OSP 
Sątopy współpracuje już od 
kilku lat.
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Po kilku latach prze-
rwy odradza się (niczym 
feniks z popiołu) festiwal 
ETNO EKO FEST. Na razie 
w skromnej koncertowej 
wersji, ale w przyszłości 
uda się zorganizować edycje 
festiwalową. Zachęcamy 
do udziału w tegorocznej 
edycji.

Do udziału w tym koncercie 
zaproszono następujących 
wykonawców Szóstek Band 9 
na zdjęciu), Małgorzata Gło-
wacka, Jerzy Aleksandrowicz 
Andrzej Brzeg, Grzegorz Twa-
róg Wojtek Wardejn . Słowo 
wstępne wygłosi Krzysztof 
Wodniczak.

Wykonają oni takie utwory 
jak m.in. Gdzie strumyk płynie 
z wolna, Ekologiczne reggae, 
Dla Ciebie ziemio, Piosenka 
o ziemi, Pejzaż retrospek-
tywny, Wieczór w pradolinie, 
Urlop w Lubiatowie, Ko-
cham świat, My chcemy grać 
w zielone, Rzeka, Hej przele-
ciał ptaszek, Biedroneczki są 
w kropeczki, Gdybym ja była 
słoneczkiem, Wróćmy na je-
ziora, Kwiaty we włosach,  Na 
betonie kwiaty nie rosną, Pa-

miętajcie o ogrodach,   Green, 
green Grass of home.

Warto dodać, że termin 
ETNO EKO FEST przypadał 
na 26 września, dzięki temu 
można podłączyć się pod 
światowy dzień sprzątania 
świata. Będzie to miało swój 
element etniczny i ekologicz-
ny.

Wstępny scenariusz. 
Spotykamy się o godz. 17tej 

przy ekologicznym muralu ul. 
Słowackiego/Wawrzyniaka. 
Robimy trochę hałasu i przy 
dzwiękach sekcji dętej (sakso-
fon, trąbka, puzon) plus grają-
cy muzyk na werblu (udamy 
się   krocząc ulicą Wawrzy-
niaka do ulicy Jackowskiego. 
Idziemy prosto do Prochow-
ni. Dochodzimy przy muzy-
ce grającej przez dęciaków 
utwór Pamiętajcie o ogrodach, 
wchodzimy do środka i ocze-
kujemy na koncert-   popijając 
cieple napoje kawa, herbata.- 
prowadzony przez Krzysztofa 
Wodniczaka.   Występy   pla-
nujemy na 1,5 godzinę .Po nim 
małe co nieco przygotowane 
przez gospodarzy Jeżyckie-
go Centrum Kultury Elżbietę 
i Karola Wyrębskich..

Andrzej Wilowski: Jesteś 
znany w preferencji różnych 
gatunków stylistycznych. 
Po bluesie, country, muzyki 
chrześcijańskiej, rock and 
rolu ostatnio zafascynowa-
łeś siię muzyką etniczną.  
Przyznasz, że zestawienie 
Etno-Eko brzmi jak tauto-
logia. Ruch ekologiczny ma  
Nas zbliżać do natury, a mu-
zyka etniczna do korzeni 
kulturowych tradycji Czy to 
zestawienie jest skutkiem 
podążania za modnymi kie-
runkami?
Krzysztofem Wodniczakiem: 
-Tak tego nie pojmuję. o, że 
rodzaj ludzki składa się z mo-
zaiki ras i kultur jest istotą 
wspólnego instynktu.I choć 
wydaje sie to niewiarygodne 
to są i tacy, którzy chcieliby 
zniszczyć to bogactwo tylko, 
dlatego aby zastapic je pozba-
wionym korzeni i tożsamosci 
konformizmem.Innymi słowy 
odrzucam wszelkie zamiary 
wprowadzenia tak rozumia-
nego konformizmu.

Jak wiadomo muzyka 
i śpiew mają bardzo duże zna-
czenie dla zachowania toż-
samości etnicznej.To właśnie 
przez nie człowiek - w cza-
sach, gdy nie znano pisma 
- przekazywal historię, mity 
i legendy swojego ludu w pry-
mitywnej może formie dźwię-
kowej.Niestety dzisiaj coraz 
mniej ludzi pielegnuje swoją 
odmienność etniczną.A ule-
ga „miksowaniu”wszystkiego 
ze wszystkim.Bo czyż Wiel-
kopolanin będzie czuł, co gra 
w duszy Kaszuba, a Krakus 
zrozumie folklorystyczne 
wprawki Mazura.Te istniejące 
nawet pół wieku zespoły folk-
lorystyczne specjalizują się 

w muzyce i tańcach jednego 
regionu.Ich eklektyzm polega. 
Na ormie nie dla wszystkich 
dostępnej.

Proponujesz artystów mało 
znanych lub troche zapo-
mnianych. Jako doświadczo-
ny menadżer nie obawiasz 
się, że publiczność nie dopi-
sze, nie zabiona jakąś mod-
ną atrakcją?
Widzę, że obserwujesz moje 
MUZYKALIA nie zawsze te-
matyczne od kilku lat. Kon-
sekwentnie przypominam 
artystów, których sława może 
zeminęła. Ale takiest mój 
klucz, żeby ocalić to, co dobre 
od zapomnienia i dać impuls 
pojawiającym się młodym 
zespołom, aby przypominały 
też  Stare numery. Prawdopo-
dobnie jest publiczność, która 
chętnie przypomni sobie 

Wykonawców z lat młodo-
ści, ale młode zespoły cierpią 
na brak repertuaru, 

Że sięgają po sprawdzone 
przeboje. Mnie taka formu-
ła odpowiada i tym samym 
przekonuje siebie i innych, że 
świat jest bardziej różnorodny 
niż to się niektórym wydaje. 
A zapis nutowy odtwarzany 
ma być właściwie, interpreta-

cja zaś pozostaje czynnikiem 
otwartym.

Mnie troche już męczy ta 
festiwalomania. Każde wy-
darzenie koniecznie musi 
się nazywać festiwalem, 
a festiwal to święto, a jaki 
jest dzień powszedni naszej 
rodzimej estrady?
W XX wieku w Polsce było 
kilkanaście festiwali muzycz-
nych. Więcej było konkursów 
tematycznych czy imprez 
o wymiarze konfrontacji. Coś 
z tego wynikało. Pojawiały 
sie talenty, które później pró-
bowano szlifować.Rola me-
diów nie była tak znacząca 
jak dzisiaj. Inną miarą mierzy 
się status quo teraz niż kie-
dyś.... MOŻNA TO ROZBU-
DOWAĆ I dlatego najbliższy 
koncert nazwa RTNO EKO 
FEST będzie miał wymiar ra-
czej kameralny, odbędzie się 
w Muzycznej Prochowni dla 
70 osób.

Każdy ma ambicje wielkich 
imprez, dla dużej publiczno-
ści, a taką 

Trudno zgromadzić poza 
ośrodkami takimi jak Po-
znań.Jest to podwójne ry-
zyko, Nie dość, że to propo-

zycja niszowa, to poza dużą 
estradą.  
Bez wsparcia w mediach, 
agresywnej promocji. Ale po-
dejmuję je, bo wiem, że za ja-
kiś czas Etno Eko Fest stanie 
się wiodącą w swej dziedzi-
nie. Nie jestem odosobniony 
w takich działaniach. Wiem, 
że folk czy etno jest muzyką 
niezwykle plastyczną, do-
brze ta muzyka brzmi także 
w połączeniu z innymi sty-
lami. Szkoda, że coraz mniej 
powstaje takich zespołów, 
coraz mniej ludzi zna ludo-
we przyśpiewki. Może sza-
lenie popularne w Stanach 
Zjednoczonych Polish Polka 
przyczni się do zaglądania do 
śpiewników. Ludzi z bogatym 
horyzontem muzycznym jest 
przecież wielu, tylko trzeba 
do nich dotrzeć.

Zapraszam w najbliższy 
poniedziałek 26 września  do 
Muzycznej prochowni przy ul. 
Jackowskiego 5-7 n na koncert 
o godz. 18.00, a nieco godzinę 
spotykamy się przy muralu 
ekologicznym, przy ul Waw-
rzyniaka róg Słowackiego, by 
stamtąd przy zwiekach sekcji 
dętej bandu Michała Szóstka 
„pohałasować, dać wyraz, że 
na Jeżycach  też jest muzyka.

Festiwal Etno Eko Fest wolę etno niż techno
Z Krzysztofem Wodniczakiem producentem muzycznym rozmawia Andrzej Wilowski 

Za nami pierwszy przegląd 
teatrów muzycznych CZAS 
NA TEATR. Przez cztery dni 
od 9 do 12 września w prze-
strzeniach Auli Artis i Teatru 
Muzycznego w Poznaniu go-
ściliśmy około 1400 widzów. 
Długie i gorące owacje po 
zakończeniu spektakli poka-
zały, że wydarzenie zostało 
wspaniale przyjęte i powinno 
na stałe wpisać się w kultu-
ralny kalendarz Poznania. 
Podczas przeglądu swoje 
spektakle zaprezentowały:

- Teatr Muzyczny Capitol 
we Wrocławiu („Cesarz”)

- Mazowiecki Teatr Mu-
zyczny im. Jana Kiepury w 
Warszawie („Thrill me. Hi-
storia Leopolda i Loeba”)

- Teatr Muzyczny im. Da-
nuty Baduszkowej w Gdyni 
(spektakl dyplomowy Pań-
stwowego Policealnego Stu-
dium Wokalno-Aktorskiego 
im. D. Baduszkowej w Gdyni 
– „Mury Jerycha”) 

- Teatr Miejski w Gliwicach 
(pokaz filmowy spektaklu 
„Białoruś Obrażona”)

- Teatr Muzyczny w Pozna-
niu („Irena”)

Po każdym spektaklu spo-
rym zainteresowaniem wi-
dzów cieszyły się spotkania z 
reżyserami i aktorami, które 
poprowadził krytyk teatral-
ny Tomasz Domagała. W ra-
mach przeglądu odbyła się 
także konferencja naukowa 
„Musical i historia”, zorga-
nizowana przez Instytuty: 
Kulturoznawstwa i Filologii 
Polskiej UAM oraz Insty-
tut Slawistyki PAN. W roli 
prelegentów wystąpili m.in. 
Wojciech Kościelniak, Daniel 
Wyszogrodzki i prof. Joanna 
Maleszyńska.

To była pierwsza edycja 
przeglądu teatrów muzycz-
nych, ale na pewno nie ostat-
nia – uskrzydleni pozytywną 
reakcją uczestników CZASU 
NA TEATR, w przyszłym 
roku we wrześniu planujemy 
zorganizować wydarzenie po 
raz drugi. Już teraz Państwa 
zapraszamy! 

autor: Sonia Kobylańska-Jóźnik
fot. Beata Wencławek

1400 widzów podczas przeglądu teatrów muzycznych CZAS NA TEATR

Thrill me. Historia Leopolda i Loeba Mury Jerycha

Cesarz Irena
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1 wrzśnia, z okazji 83 rocznica 
wybuchu II wojny światowej, 
Wójt Gminy Miedzichowo 
Stanisław Piechota wraz z 

Sekretarzem Gminy Karoli-
ną Łotecką  złożył wiązankę 
przy pomniku w Bolewicku, 
oddając hołd pomordowanym 

przez hitlerowskich najeźdź-
ców jesienią 1941 roku, którzy 
oddali życie broniąc wolności 
i niepodległości Polski.

83 rocznica wybuchu II wojny światowej

Dożynki są pięknym staro-
polskim obrzędem wieńczą-
cym coroczny trud rolników. 
Wieniec z kłosów zbóż staje 
się symbolem ciężkiej pracy 
gospodarzy i ich rodzin z za-
kończonych żniw i wdzięcz-
ności za zebrane plony. 

Tegoroczne Dożynki Gmi-
ny Miedzichowo odbyły się 10 
września 2022 r. w Grudnej. 
Dożynki rozpoczęto mszą 
świętą polową odprawioną 
przez ks. Janusza Pośpiecha. 
Następnie przez wieś prze-
szedł korowód dożynkowy 
prowadzony przez starości-
nę i starostę tegorocznych 
dożynek, panią Monikę Ma-
szewską oraz pana Jacka An-
drzejczaka. Droga przez wieś 
miała wyjątkowy dożynkowy 
charakter, została przyozdo-
biona kukłami wykonanymi 
ze słomy, które przedstawia-
ły gospodarzy w trakcie wy-
konywania prac wiejskich.

Po dotarciu korowodu na 
plac przy Sali Wiejskiej w 
Grudnej rozpoczęła się ko-
lejna część uroczystości, 
podczas której na ręce Pana 
Wójta Gminy Miedzichowo 
Stanisława Piechoty, Pro-
boszcza Parafii Bolewice ks. 
Janusza Pośpiecha oraz Prze-
wodniczącego Rady Gminy 
Miedzichowo Tadeusza Ko-
leckiego przekazano wieńce 
dożynkowe z 13 sołectw Gmi-
ny Miedzichowo.

Uroczystość dożynkową 
poprowadził VitoWS. Na 
wstępie serdecznie powitał 
mieszkańców, zaproszonych 
rolników oraz gości. Wójt 
Gminy Miedzichowo Stani-
sław Piechota wygłosił prze-
mówienie skierowane do 
wszystkich rolników gminy, 
w którym dziękował za te-
goroczne plony. Docenił trud 
i ciężką pracę rolników oraz 
wspomniał o warunkach, 
które nie zawsze są dla go-
spodarzy łaskawe. Wójt rów-
nież podziękował za otrzy-
mane życzenia dla rolników.

Po zakończeniu części 
pierwszej Święta Plonów na 
płycie przed sceną odbyła się 

część Artystyczna, w wyko-
naniu uczniów Zespołu Szkół 
i Placówek Oświatowych w 
Bolewicach, Chóru „BOLE-
WICZANIE” oraz Roztańczo-
nej Grupy Tanecznej z Bole-
wic, którzy zaprezentowali 
swoje zdolności wokalne, ta-
neczne i aktorskie. Swoją 
obecnością zaszczyciła nas 
również Pniewska Orkiestra 
Dęta.

W godzinach wieczornych 
odbył się XIX Gminny Tur-
niej Wsi, który już tradycyj-
nie towarzyszy obchodom 
dożynkowym. Do rywalizacji 
o Puchar Przechodni Wójta 
Gminy Miedzichowo, stanęło 
10 sołectw z gminy.

Swój tytuł zwycięzcy z 
poprzedniego roku utrzyma-
ło sołectwo LEWICZYNEK 
(miejsce I), wyprzedzając 
sołectwo BOLEWICKO (II 
miejsce) oraz sołectwo MIE-
DZICHOWO (III miejsce). Na 
kolejnych miejscach uplaso-

wali się:
a Grudna – miejsce IV
a Łęczno - Toczeń 
– miejsce V
a Szklarka Trzcielska 
– miejsce VI
a Ex aequo: miejsce VII
- Bolewice
- Zachodzko
a Ex aequo: miejsce VIII
- Błaki
- Jabłonka Stara

Imprezie towarzyszyły 
stoiska gastronomiczne oraz 
atrakcje dla dzieci.

Tegoroczne dożynki za-
kończyły się jak co roku zaba-
wą taneczną, którą poprowa-
dził DJ TOMI.

Dziękujemy wszystkim, 
którzy przyczynili się do or-
ganizacji tegorocznych Do-
żynek Gminnych w Grudnej.

Więcej zdjęć na stro-
nie: http://miedzichowo.
pl/galeria/juz-za-nami-do-
zynki-gminne-w-grudnej-
-10092022-r.html

Za nami Dożynki Gminne 
w Grudnej

We wtorek 13 września br. w 
Nowym Tomyślu gościł Pre-
zes Polskiego Stronnictwa 
Ludowego Władysław Kosi-
niak Kamysz, który wraz z 
Senatorem Janem Filipem Li-
bickim, Posłem Krzysztofem 
Paszykiem, Wicemarszał-
kiem Województwa Wiel-
kopolskiego Wojciechem 
Jankowiakiem, Dyrektorem 
Wielkopolskiego Zarząd Dróg 
Wojewódzkich w Poznaniu 
Pawłem Katarzyński odwie-
dzili teren nowo powstają-
cego ronda w Przyłęku pod 
Nowym Tomyślem oraz firmę 
BEROTu.

Inwestycja Wielkopolskie-
go Zarządu Dróg Wojewódz-
kich w Poznaniu o wartości 
blisko 4,7 mln zł ma poprawić 
bezpieczeństwo ruchu na 
drodze wojewódzkiej nr 305 
oraz usprawnić dojazd do wi-
zytowanej firmy.

Podczas wizyty w Nowym 
Tomyślu prezesa Ludowców 
towarzyszyli również lokal-
ni przedstawiciele Polskiego 
Stronnictwa Ludowego radni 
rady powiatu Ireneusz Ko-
zecki i Adam Pilc oraz szfo-
wie firmy BEROTu

O wizycie w firmie BERO-
Tu na swoim profilu społecz-
nościowym informuje Poseł 
Krzysztof Paszyk:

Wraz z Władysław Kosi-

niak-Kamysz odwiedziliśmy 
właśnie nowotomyską firmę 
Berotu – wiodącego produ-
centa mebli w naszym regio-
nie, będącego jednym z naj-
większych pracodawców w 
powiecie nowotomyskim.

Niestety firma, będąca 
chlubą wielkopolskiej przed-
siębiorczości, podobnie jak 
tysiące zakładów produk-
cyjnych w całym kraju, staje 
dziś w obliczu drastycznych 
podwyżek cen energii.

Dlatego właśnie jako Ko-
alicja Polska chcemy zamro-
zić ceny energii dla firm na 
poziomie z czerwca 2022 r. 
Przygotowaliśmy w tej spra-
wie projekt ustawy.

Dziś Prezes PSL Władysław 
Kosiniak-Kamysz skierował 
list do Manfeda Webera, 
Przewodniczącego Europej-

skiej Partii Ludowej w Euro-
parlamencie, w którym zwra-
ca się o podjęcie działań w 
tej sprawie na poziomie całej 
UE.

Celem jest wprowadze-
nie limitu cen energii i gazu 
na rynku hurtowym oraz 
umożliwienie wprowadzenia 
w Polsce stałej regulowanej 
ceny energii elektrycznej i 
gazu z poziomu czerwca 2022 
roku lub dopłat dla przedsię-
biorców, aby efektywnie od-
bierali oni energię w tej cenie.

Na terenie firmy BEROTu 
odbył się briefing prasowy, 
podczas którego Prezes PSL 
Władysław Kosiniak-Kamysz 
i Senator Jan Filip Libicki 
odnieśli do tematu kryzysu 
energetycznego .

Fot. Maciej Kasprzak 
/ Wielkopolskamagazyn.pl

W związku z awanturą na 
sesji Rady Miasta w Nowym 
Tomyślu, która miała miejsce 
30 czerwca, związaną z bra-
kiem absolutorium i wotum 
zaufania dla burmistrza Hib-
nera, postanowiłem wziąć 
udział w Sesji Rady Miasta, 
która  odbyła się pod koniec 
sierpnia. 

Jestem zdziwiony przede 
wszystkim, ponieważ budżet 
uchwalony przez radnych zo-
stał wykonany prawie w stu 
procentach. Potwierdzeniem 
tego wyniku była kontrola 
Regionalnej Izby Obrachun-
kowej, więc tego wyniku nie 
można podważać i radni gło-
sujący przeciwko absoluto-
rium się ośmieszyli. Czyżby 
nie zauważyli, że zbudowano 
przedszkole za 10 mln zł, mo-
dernizuje się stadion miejski 
za 14 mln zł, budowana jest 
hala sportowa w Boruji Ko-
ścielnej za 10 mln zł. Dzię-
ki tym inwestycjom miasto 
Nowy Tomyśl jest w czołów-
ce polskich miast do 15 tyś 
mieszkańców. Tyle co do ab-
solutorium. 

Osobny temat to wotum 
zaufania. Podczas tej sesji 
doszło do incydentu oby-
czajowego. Przewodniczący 
rady Marek R. w zakulisowej 
rozmowie nazwał  radną Kry-
stynę W. „starą lampucerą”.
Oczywiście dla radnej to był 
szok. W dawnych czasach 70 
lat temu, kiedy wychowywali 
mnie dziadkowie w Szubinie  

to określenie „Lampucera” 
dotyczyło starszej kobiety, 
która używała bardzo moc-
nego makijażu, aby podobać 
się mężczyznom. Nie było to 
słowo wtedy tak bardzo ob-
raźliwe jak dzisiaj. 

Jednak w trakcie dalszych 
obrad wydarzył się kolejny 
incydent. Przewodniczący 
rady Wojciech A. skierował 
do burmistrza Włodzimie-
rza Hibnera Obraźliwe słowa  
„Rządy Putina nie w Nowym 
Tomyślu”. Putin to ludobójca 
i porównanie to było nie na 
miejscu. Znam radnego z do-
brej strony, ale w tym przy-
padku, nie ukrywam, byłem 
rozczarowany. Wprawdzie na 
sesji z końca sierpnia prze-
wodniczący Rady oraz wice-
przewodniczący przepraszali 
radną W. oraz burmistrza, ale 
te zdarzenia obiegły już całą  
Polskę i wystawiły smutną 

opinię samorządowcom No-
wego Tomyśla. 

W tej sierpniowej sesji 
były dyskusje na temat  wy-
sokich kosztów ogrzewania. 
Głos w tym temacie zabrali 
prezes PEC w Nowym Tomy-
ślu oraz prezes Spółdzielni 
Mieszkaniowej. Uzasadniali, 
że jest możliwość obniżenia 
kosztów ogrzewania przez 
odwierty term. Są one bar-
dzo drogie (kilkanaście mi-
lionów), ale zdecydowana 
większość będzie finanso-
wana przez instytucję  rzą-
dowe. Niestety burmistrz 
nie widzi możliwości budo-
wy term. Jak mówili prezesi 
Spółdzielni Mieszkaniowej 
i PEC takie ogrzewanie ter-
malne od kilku lat istnieje  
w Pyrzycach, gdzie naocznie  
się przekonali. Takie termy 
już istnieją w Polsce w kilku 
miastach i zdają egzamin. 
Dlaczego taki bogaty Nowy 
Tomyśl nie miałby też za-
inwestować. Trzeba  usiąść 
do stołu z prawnikami obu  
stron i przekonać burmistrza 
o słuszności takiej budowy. 
Na koniec sesji głos zabrał 
radny powiatowy Adam F., 
który przedstawił w tej spra-
wie swoje stanowisko w imie-
niu pięciu tysięcy użytkow-
ników ogrzewania z PEC 
i w kilku gorzkich słowach 
wyraził swoje niezadowole-
nie wobec burmistrza odno-
śnie budowy term.

 Franciszek Gwardzik

kosiniak kamysz … dwa wiatraki 
mogą uratować 1000 miejsc pracy…

felieton redakcyjny
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Tak o raporcie w sprawie re-
paracji wojennych - mówi 
redaktor naczelny Portalu 
Tysol.pl i zastępca redaktora 
naczelnego Tygodnika Soli-
darność Cezary Krysztopa. 

W porannej rozmowie Ra-
dia Poznań podkreślał, że 
trzeba ten mechanizm pie-
lęgnować, rozwijać i trzeba 
wchodzić w sojusze z kraja-
mi, które mają podobny pro-
blem z Niemcami...

To, że my uzyskamy te-
raz, a najwyraźniej tak to 
działa, jakiś mechanizm 
wpływu z kolei na Niemcy, 
to jest zmiana kopernikań-
ska i to jest bolesne oczywi-
ście bardzo dla Niemców, 
że wprowadzając element 
takiego roszczenia z jednej 
strony wywołujemy histe-
rię w Niemczech, a z drugiej 
strony najwyraźniej pozy-
tywne reakcje na świecie. 
W związku z czym na pew-
no jest to taki element, który 
na Niemców w jakimś sensie 
przyzwyczajonych do tego, że 
na tej smyczy nas prowadzą, 
trochę zaskakuje
 - mówił Krysztopa.

Niezależnie od tego, czy 
jest to możliwe czy nie i czy 
kiedyś te pieniądze dosta-
niemy, warto o nie walczyć, 
bo chodzi o to, żeby tego kró-
liczka nie tyle złapać, co do-
gonić - mówił gość porannej 
rozmowy.
 
Roman Wawrzyniak: Go-
ściem programu jest dziś 
redaktor naczelny Portalu 
Tysol.pl i zastępca redak-
tora naczelnego Tygodnika 
Solidarność Cezary Krysz-
topa, z zamiłowania rysow-
nik. A będziemy rozmawiać 
o reparacjach i też trochę 
o felietonie naszego gości, 
który zaczyna się od bardzo 
mocnego zdania, czy może 
bardziej tytułu: „To my wam 
pozwalamy zbierać szpara-
gi, kupować używane, nie-
mieckie samochody, a wy do 
nas z reparacjami?”. Chcia-
łem zapytać, co pan chciał 
przez te słowa powiedzieć? 
Chyba Niemców zaskoczy-
ło wystąpienie Polski o od-
szkodowania, prawda?
Cezary Krysztopa: To, co pan 
redaktor zacytował, to jest 
w zasadzie z rysunku, który 
jest dołączony do felietonu. 
Rzeczywiście Niemcy, co 
jest zadziwiające, to jest tro-
chę przypadek podobny do 
przypadku proniemieckich 
polityków w Polsce, zdają się 
być zupełnie zaskoczeni żą-
daniem reparacji. Podczas, 
gdy kwestia reparacji była 
w Polsce podnoszona dosyć 
długo i od dawna i nie po-
winna chyba być dla nikogo 
zaskoczeniem. To, co jest 
zasługą instytucji, które pra-
cowały przy budowie raportu 
na temat strat wojennych, 
jakie Polska poniosła w wy-

niku barbarzyńskiej inwazji 
Niemiec w 1939 roku, to jest 
to, że udało im się utrzymać 
zapisy tego raportu na tyle 
długo w tajemnicy, że - jak to 
się mówi potocznie w świat-
ku dziennikarskim - nie mo-
gły być wcześniej odpalone, 
ale sam fakt tego, że Polska 
z takimi roszczeniami wystą-
pi, znamy od dawna.

To prawda. W Niemczech 
dominuje raczej pogląd, 
jak to też pan zauważa, że 
nie po to kupowali i inwe-
stowali ogromne pieniądze 
w przejęcie polskich me-
diów, by teraz słuchać o ja-
kiś roszczeniach.
Biedaczki, Rzeczywiście bar-
dzo długo Niemcy inwesto-
wali w różnego rodzaju smy-
cze, które zakładali Polakom 
i w zakresie mediów i w za-
kresie polityki i w jakimś sen-
sie w zakresie gospodar-
ki, a tutaj Polska nie tylko 
w zakresie żądania o repa-
racje, tylko w wielu innych 
aspektach również, Polska 
się z tych smyczy urwała.

No tak. Jak niemieckie me-
dia w Polsce piszą - w pana 
ocenie - jak będą też pisać, 
bo to wszystko przed nami, 
jak będą pisać o tym rapor-
cie? O czym warto prze-
strzec Polaków, by nie dali 
się nabierać na tą tanią pro-
pagandę?
Oczywiście taki element 
pewnego zaskoczenia mija 
i to, że oni epatują tym, że są 
zaskoczeni, że z ich punktu 
widzenia to jest coś, co ich 
niesprawiedliwie dotknęło, 
to jest element pewnego ra-
dzenia sobie w sytuacji, która 
wygląda na to, że ich zasko-
czyła, ale po tym krótkim 
okresie, kiedy czuli się za-
skoczeni, zaczną wypływać 
różnego rodzaju narracje, 
które już w tym elemencie 
zaskoczenia mieści się nie 
będą. One będą sprytniejsze, 
to znaczy one będą pokazy-
wały, że nam się to moralnie 
nie należy, jak to podbudo-
wują właśnie proniemieccy 
polityce w Polsce, dlatego, 
że jak to przeliczać ofiary na 
pieniądze. Izraelowi wolno 
przeliczać, Izrael otrzymał 
swoje pieniądze. Francji, wie-
lu innym krajom wolno, któ-
re otrzymywały reparacje, 
a nam nie wolno.

Niektóre wypłaty się koń-
czyły właśnie teraz.
A dla nas jest to niemoralne, 
nam nie wypada, my nie po-
winniśmy tego robić i takich 
pomysłów, w jaki sposób 
uderzać w to żądanie, zapew-
ne będzie wiele. Natomiast 
wydaje mi się, że znacząco 
poważniejsze argumenty są 
tu po stronie polskiej, bo po-
mimo pewnej pracy, która 
została wykonana, zresztą 

nie tylko przez Niemców, ale 
też pośród światowej opinii 
publicznej, by przekonać, że 
Polacy to w zasadzie nie są 
ofiarami, ale są współspraw-
cami, to jednak mimo wydaje 
się, że spora część światowej 
opinii publicznej wie, kto roz-
począł II wojnę światową, kto 
był pierwszą ofiarą Niemców 
podczas II wojny światowej 
i zdaje sobie sprawę z tego, 
że to Niemcy ponoszą odpo-
wiedzialność za te wszystkie 
akty barbarzyństwa, które 
miały miejsce podczas II woj-
ny światowej i które nie miały 
w zasadzie odpowiedników 
w historii.

Ale tak, jak pan mówi, chy-
ba wszystko przed nami, 
może się spodziewać jesz-
cze tej całej propagandy, 
tej machiny niemieckich 
mediów w Polsce, która zo-
stanie uruchomiona po to, 
żeby urobić Polaków, by za-
częli myśleć o tym raporcie 
negatywnie, a na razie jest 
dokładnie odwrotnie. Ra-
czej popierają ten pomysł 
i to nie tylko zwolennicy 
PiS, co ciekawe, ale chcia-
łem zapytać, dlaczego ten 
trzytomowy raport, który 
zbiera jednak pozytywne 
recenzje i o którym piszą 
redakcje - mam wrażenie - 
na całym świecie, na pewno 
pisały w tych pierwszych 
dniach, jest tak ważny z na-
szego punktu widzenia?
To też opisałem w felieto-
nie, o którym pan mówił, bo 
to daje pewien mechanizm 
wpływu. My jesteśmy pod 
władzą - w jakimś sensie cią-
gle jeszcze - wielu mechani-
zmów wpływu, które w ciągu 
już tych kilkudziesięciu lat 
po 1989 roku nałożyli na nas 
Niemcy. Teraz w ostatnich 
latach obserwujemy ich taką 
bardzo silną kampanię deza-
wuowania Polski za granicą, 
czyli odbierania nam takiego 
narzędzia prowadzenia poli-
tyki zagranicznej, jakim jest 
wizerunek kraju za granicą 
i za pośrednictwem instytucji 

UE - bezpośrednie podcina-
nie nam skrzydeł gospodar-
czo. Czyli w sytuacji, w któ-
rej  Polska znajduje się pod 
taką dużą presją i wykonuje 
wielki wysiłek wobec woj-
ny na Ukrainie, to UE, która 
realizuje - nie wiem, czy jest 
to jeszcze dla kogoś tajem-
nicą - interesy Niemiec, nie 
tylko nam nie pomaga wbrew 
swoim ideałom. Nie dostali-
śmy żadnych środków, któ-
re mogły być przeznaczone 
na te miliony uchodźców, 
którzy się w Polsce pojawi-
li - wbrew propagandzie, bo 
Bruksela twierdziła, że nam 
takie środki przekazała, ale 
to było tylko łaskawe pozwo-
lenie przesunięcia jakiś gro-
szy z innych funduszy, które 
zostały wcześniej przyzna-
ne. Bruksela nie tylko nie 
przyznaje takich środków, 
ale w jakim sensie upuszcza 
nam krwi zatrzymując te 
środki, które nam się należą 
i tym samym w jakimś sensie 
uderzając podstawy gospo-
darcze w Polsce, które i tak 
są mocno nadwyrężone wy-
siłkiem, jaki Polska podejmu-
je wobec wojny na Ukrainie, 
a to są tylko z ostatnich lat 
mechanizmy, które Niemcy 
na nas nałożyli. Jeżeli do-
łączyć do tego te wszystkie 
niemieckie fundacje, które 
się w ostatnich kilkudziesię-
ciu latach wygodnie nad Wi-
słą rozsiadły, które szeroko 
sypią groszem na wszystkie 
proniemieckie inicjatywy 
czy wszystkie inicjatywy, 
które z jakiś powodów by-
łyby w interesie Niemiec, 
jeżeli do tego doliczymy nie-
mieckie koncerny medialne, 
które pracują nad Polakami 
od kilkudziesięciu lat, je-
żeli do tego doliczymy tych 
wszystkich tresowanych po-
lityków, którzy posługują się 
nawet tymi samymi zwro-
tami i powtarzają narrację 
Berlina, to to, że my uzyska-
my teraz, a najwyraźniej tak 
to działa jakiś mechanizm 
wpływu z kolei na Niemcy, 
to jest zmiana kopernikań-

ska i to jest bolesne oczywi-
ście bardzo dla Niemców, 
że wprowadzając element 
takiego roszczenia z jednej 
strony wywołujemy histe-
rię w Niemczech, a z drugiej 
strony najwyraźniej pozy-
tywne reakcje na świecie. 
W związku z czym na pewno 
jest to taki element, który na 
Niemców w jakimś sensie 
przyzwyczajonych do tego, 
że na tej smyczy nas prowa-
dzą, trochę zaskakuje.

I trochę z tej strefy komfor-
tu - wypracowanego przez 
swoją politykę taką histo-
ryczną - będą musieli wyjść. 
Jest jeszcze jeden kolejny 
aspekt tej sprawy, moim 
zdaniem i może pan redak-
tor jest nam w stanie wy-
tłumaczyć, dlaczego, jak to 
możliwe, że polscy politycy 
opozycji przyjmują - ma się 
takie wrażenie - narrację 
taką, jak media w Niem-
czech, prawda?
To nie tylko, że media, to 
zdaje się Dominik Tarczyń-
ski zauważył, że jeden z po-
lityków PO - nie pamiętam, 
który - używał określenia 
„zadośćuczynienie”, które 
to określenie jest przyjęte 
szczególnie pośród polityków 
niemieckich jako zastępcze 
wobec określenia reparacje. 
Takie może trochę brzydkie, 
więc mówi się o nim zadość-
uczynienie, więc pewnie tych 
kanałów dyfuzji różnego ro-
dzaju idei i narracji między 
Niemcami a niektórymi po-
litykami w Polsce - podejrze-
wam, że jest ileś. Jaki są ich 
motywacje? To już nie mnie 
sądzić, może służby powinny 
się badaniem tego zjawiska 
zająć. Natomiast ja widzę 
efekt. Efektem tego zjawiska 
jest to, że niektórzy politycy 
w Polsce jak za panią mat-
ką powtarzają za Berlinem 
narracje, które ewidentnie 
uderzają w polski interes go-
spodarczy czy interes pań-
stwa i wydaje mi się, że nawet 
w Donaldzie Tusku wywołało 
to taką refleksję, że po tym, 
jak minął ten pierwszy szok, 
zaskoczenie...

Nie było jeszcze wspólnego 
stanowiska ustalonego.
to wszyscy ci politycy in-
stynktownie zaczęli uderzać 
w reparacje, odwoływać, za-
mykać, deprecjonować i tak 
dalej, kiedy można było od-
nieść wrażenie, że doskonale 
wpisali się w scenariusz, któ-
ry przygotował im Jarosław 
Kaczyński. Po tym krótkim 
okresie, kiedy czuli się za-
pewne zaskoczeni, Donald 
Tusk na konferencji prasowej 
z pewną powagą powiedział, 
że teraz będą pomagać.

Sami Niemcy też reparacje 
na dzień dobry odrzucili 
i to słowami MSZ i samego 

kanclerza Niemiec. Gdzie-
niegdzie pojawiły się też 
pomysły, że może odbudu-
ją Pałac Saski albo stworzą 
jakąś fundację, która prze-
kazywałaby pieniądze Po-
lakom, ale tylko oczywiście 
na ich warunkach na przez 
nich wyznaczone cele. To 
pomysł, który - zdaje się - 
spodobałby się naszej opo-
zycji też.
Czas łaski nie wiem, czy nie 
wróci, może wrócić decyzją 
wyborców, ale mam wraże-
nie, że czas niemieckiej łaski 
trochę minął i teraz nie cho-
dzi o to, że Niemcy będą nas 
tutaj uszczęśliwiali swoją 
wielką łaską i odbudową pa-
łaców, tylko chodzi o to, by 
wyskakiwali z kasy. Oczywi-
ście nie ma się co oszukiwać, 
ani nie jest to rzecz łatwa ani 
prosta i ja wcale się nie upie-
ram, tym bardziej, że nie je-
stem ekspertem, że jest moż-
liwa do zrealizowania.

Mówi się, że nawet na deka-
dy to jest sprawa, prawda?
Tak, eksperci są podzieleni, 
czy to jest w ogóle możliwe 
czy nie możliwe. Niezależnie 
od tego, czy jest to możliwe 
czy nie i czy kiedyś te pie-
niądze powąchamy, warto 
o nie walczyć. Niekoniecznie, 
dlatego, że mielibyśmy te pie-
niądze dostać, bo jak dosta-
niemy, to będzie super, ale 
głównie dlatego, żeby tego 
króliczka nie tyle złapać, co 
dogonić i jeżeli mamy pewien 
mechanizm, który powoduje 
stres w Niemczech, a wbrew 
takim twardym pozornie 
deklaracjom też Olafa Schol-
za, też najwyraźniej pewien 
stres wywołuje, to trzeba ten 
mechanizm pielęgnować, 
trzeba ten mechanizm roz-
wijać, trzeba wchodzić w so-
jusze z krajami, które maja 
podobny problem z Niemca-
mi, z Grecją, słyszałem też, 
że z Włochami - aczkolwiek 
nie wiem, na jakich zasadach. 
W każdym razie możliwości 
rozwoju tej sytuacji jest bar-
dzo wiele, też nie wiem, czy 
to nie europoseł Kuźmiuk 
wspominał, że europosłowie 
greccy przychodzili do niego 
po to, by po pierwsze pogra-
tulować takiej decyzji władz 
Polski, a po drugie zaofero-
wać współpracę.

Może koalicje się uda zbu-
dować. Chciałem też na 
koniec powiedzieć, że taką 
refleksję miałem - czyta-
jąc pana tekst, do czego też 
zachęcam państwa, można 
go znaleźć na stronie SDP - 
Stowarzyszenie Dziennika-
rzy Polskich, że każdy, kto 
ma odwagę wypowiadać się 
na temat raportu i repara-
cji od razu ma przylepianą, 
zresztą, jak pan redaktor, 
taką gębę germanofoba, ale 
niech już tak zostanie.

C. Krysztopa: „Uzyskaliśmy mechanizm wpływu 
na Niemcy”
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Podczaj oficjalnej konferencji 
prasowej 16. Międzynarodo-
wego Konkursu Skrzypcowe-
go im. Henryka Wieniawskie-
go, zorganizowanej w Sali 
Białej Bazaru Poznańskiego, 
Dyrektor Konkursu Karolina 
Kaźmierczak ogłosiła m.in. 
skład jurorski tegorocznej 
edycji wydarzenia:

Duczmal Agnieszka, Du-
may Augustin – przewod-
niczący jury, Kelemen Bar-
nabás, Koering René, Kotów 
Grzegorz, Kraggerud Henni-
g,Nizioł Bartłomiej, Patyra 
Mariusz, da Silva Miguel, Sta-
brawa Daniel – wiceprzewod-
niczący jury, Wang Jian,War-
ren Green Christopher

„Przyjęto nas tu nadzwy-
czajnie i nigdy żaden artysta 
nie dał tylu koncertów, które 
byłyby tak pełne, jak nasze. 
Zagraliśmy w pięknej sali Ba-
zaru Poznańskiego, wypeł-
nionej do ostatniego miejsca, 
gdzie nawet szpilki by już 
wetknąć się nie dało>>, są to 
słowa, które wypowiedział 
wielki mistrz Henryk Wie-
niawski w 1854 roku. Mam 
ogromną nadzieję, jestem 

również o tym przekonany, 
że podobne wrażenia będą 
mieli skrzypkowie, którzy 
przyjadą do nas do Poznania 
na Konkurs” – powiedział 
Zastępca Prezydenta Miasta 
Poznania, Jędrzej Solarski.

„Mimo, że proces aplika-
cyjny stawiał dość wysokie 
wymagania naszym kandy-
datom, odnotowaliśmy po-
nad 220 zgłoszeń z 30 krajów. 
(...) Jesteśmy szczęśliwi, że 
tegoroczna, szesnasta już, 
edycja Międzynarodowego 
Konkursu Skrzypcowego 
im. Henryka Wieniawskiego 
cieszyła się rekordowym za-
interesowaniem skrzypków 
z całego świata. (...) Jako orga-
nizatorzy możemy zapewnić, 
że dokładamy wszelkich sta-
rań, aby każdy, kto w przy-
szłym miesiącu przybędzie 
na Konkursu Wieniawskiego 
mógł powiedzieć, że został 
nadzwyczajnie przyjęty” 
– mówiła Dyrektor 16. Mię-
dzynarodowego Konkursu 
Skrzypcowego im. H. Wie-
niawskiego, Karolina Kaź-
mierczak.

„Dla nas to ogromna duma, 

że Narodowy Instytut Muzy-
ki i Tańca może po raz kolejny 
wspierać jedno z najważniej-
szych wydarzeń muzycznych 
w kraju i na świecie, praw-
dziwe święto wiolinistyki. 
To święto jest możliwe dzięki 
współpracy wielu instytucji. 
(...) Z naszego punktu wi-
dzenia wydarzenia takie jak 
Konkurs Wieniawskiego to 
wydarzenia, które mają dwa 
cele. Pierwszy cel to oczywi-
ście promocja muzyki pol-
skiej, a drugi to wspieranie 
młodych talentów. Polska 
stała się pewnego rodzaju 
gniazdem konkursów mu-
zycznych. (...) To tutaj rozbły-
skają talenty, tutaj świat wi-
dzi je często po raz pierwszy 
na tak wielką skalę i to stąd 
jadą one dalej w świat, pro-
mując utwory polskich kom-
pozytorów” – tak rozpoczęła 
swoje przemówienie Dyrek-
tor Narodowego Instytutu 
Muzyki i Tańca, Katarzyna 
Meissner.

Nagranie konferencji jest 
dostępne na kanale YouTube 
Wieniawski Society .

KACZINDOW

Kolejne dwa projekty otrzy-
mały dofinansowanie w ra-
mach Funduszu Przeciwdzia-
łania COVID -19.

W dniu 22.08.2022r. w Sali 
Herbowej Wielkopolskie-
go Urzędu Wojewódzkiego 
w Poznaniu odbył się briefing 
prasowy z udziałem Wojewo-
dy Wielkopolskiego Michała 
Zielińskiego wraz z podpisa-
niem umów w ramach Fun-
duszu Przeciwdziałania CO-
VID -19.
Umowy zostały podpisane z:

- Starostą Obornickim re-
prezentującym Samodziel-
ny Publiczny Zakład Opieki 
Zdrowotnej w Obornikach, 
na kwotę 2 675 133 zł. Cel 
- Przebudowa przyszpital-
nego prosektorium poprzez 
budowę i wyposażenie pro-
sektorium przyszpitalnego, 
budowę ogrodzenia, budowę 
miejsca składowania odpa-
dów komunalnych i tworzyw 
sztucznych; zapewnienie 
miejsca stacjonowania kare-
tek pogotowia poprzez roz-
budowę wiat postojowych; 
wykonanie niezbędnych 
prac budowlanych, elek-
trycznych, sanitarnych oraz 
zakup wyposażenia prosek-
torium,

- Dyrektorem Szpitala Po-
wiatowego im. Alfreda So-
kołowskiego w Złotowie, na 
kwotę 700 000 zł. Cel - Zakup 
aparatu do ultrasonografii 
i histeroskopu.

W 2022 roku z Funduszu 
Przeciwdziałania Covid - 19 
do wielkopolskich szpitali 
trafiło ponad 52 mln. zł.

Autor: Piotr Kotecki
Zdj.: Hieronim Dymalski

Międzynarodowy Konkurs 
Skrzypcowy im. Henryka 

Wieniawskiego,

Nowe inwestycje w zdrowie 
i komfort leczenia Wielkopolan

Dom Weterana na Szelągu, 
zlokalizowany na Szelągu 
przy ulicy Ugory, obchodzi 
jubileusz 50-lecia działalno-
ści. Obecnie funkcjonuje pod 
nazwą Dom Pomocy Spo-
łecznej. Dom przeznaczony 
jest dla 136 osób obojga płci, 
w tym dla 116 osób w wieku 
podeszłym i 20 osób nie-
pełnosprawnych fizycznie 
i świadczy usługi bytowe, 
opiekuńcze, wspomagające 
i edukacyjne na poziomie 
obowiązującego standardu, 
w zakresie i formach wynika-
jących z indywidualnych po-
trzeb mieszkańców i pracuje 
w systemie ciągłym, zapew-
niając wszechstronną, cało-
dobową pomoc i opiekę w cią-
gu całego roku, jako w pełni 
wystandaryzowana placów-
ka pomocy społecznej.

Placówka jest przeznaczo-
na dla osób w wieku pode-
szłym i niepełnosprawnych 
fizycznie. Realizuje na rzecz 
mieszkańców usługi byto-
we, socjalne i opieki pielę-
gnacyjno - medycznej i inne 
wspomagające. Dom posiada 

odpowiednie zaplecze tera-
peutyczne, rehabilitacyjne 
i socjalne, które umożliwia 
mieszkańcom aktywne spę-
dzanie wolnego czasu oraz 
rozwój zainteresowań i hob-
by. Do dyspozycji mieszkań-
ców są: wspólne sale do 
terapii zajęciowej, tarasy 
znajdujące się wzdłuż po-
koi, duża jadalnia, świetlica, 
aneksy wypoczynkowe, bi-
blioteka oraz park.

Z okazji Jubileuszu zapro-
szono w dniu 14 września br. 
pensjonariuszy Domu przy 

ul. Ugory oraz z innych DPS-
-ów, którzy wraz z zapro-
szonymi przedstawicielami 
Urzędu Miasta, w tym z-cy 
prezydenta Miasta Jędrzeja 
Solarskiego, dyrekcji Wy-
działu Zdrowia i Spraw Spo-
łecznych oraz przedstawi-
cieli Miejskiej Rady Seniorów 
- przy muzyce mogli spożyć 
okazjonalne ciasta i uczestni-
czyć w uroczystości. Składa-
jąc gratulacje, jednocześnie 
życzymy dalszych sukcesów 
i kolejnych jubileuszów.

Roman Szymański

dps Ugory – jubileusz 50-lecia.
„Król dla człowieka” to utwór, 
który stał się artystycznym 
motywem przewodnim 
konferencji „Konwencja dla 
Przyszłości Polski”, która od-
będzie się 7 i 8 października 
br. pod patronatem hono-
rowym ks. abp. Stanisława 
Gądeckiego. Powstał m.in. 
na prośbę przedsiębiorców 
skupionych wokół Duszpa-
sterstwa Przedsiębiorców 
i Pracodawców Talent w Ar-
chidiecezji Poznańskiej. Pro-
dukcji teledysku podjął się ks. 
Rafał Ostrowski oraz Brac-
two Przedsiębiorców MBM. 
Autorem słów i muzyki jest 
Dominik Górny. 

Utwór wykonuje zespół 
Anno Domini. Zdjęcia do te-
ledysku były kręcone w Po-
znaniu (m.in. Pałac Biedru-
sko) jednak w nagraniu są 
obecne odniesienia do in-
nych miast i dat istotnych dla 

historii Polski: Częstochowa 
– 1655 rok (Potop Szwedzki 
a w ujęciu bardziej ducho-
wym obrona Jasnej Góry pod-
czas Potopu Szwedzkiego); 
Warszawa – 1920 rok (jest 
tam obraz Matki Bożej Łaska-
wej, który wg. podań uchro-
nił dwa razy Warszawę przed 
zarazą);Siekierki 1943 rok 
(prywatne objawienia pew-
nej kobiety. Ostatni slajd na 
teledysku, kaplica, która to 
wspomina. Dzień przed zbu-
rzeniem Warszawy, wg. wie-
dzy dziejowej, Matka Boża ją 
ostrzegła, aby się ewakuowa-
ła. Ona to uczyniła, ostrze-
gając innych lecz nikt jej nie 
posłuchał. Na następny dzień 
Warszawa była zniszczona. 
Mija 76 lat od pierwszego 
objawienia na warszawskich 
Siekierkach; Poznań 1399 rok 
– Cud Eucharystyczny i Ko-
ściół Bożego Ciała…

Utwór Król dla Człowie-
ka pokazuje i upowszechnia 
wartości będące kluczem 
zrozumienia chrześcijańskiej 
tożsamości, będącej pod-
stawą rozwoju duchowego 
Europejczyków. Autorowi 
słów i muzyki udało się stwo-
rzyć kompozycję, która ma 
wszystkie cechy, aby trafić do 
osób wierzących i ateistów, 
aby pojednać różne idee i opi-
nie w miłości do jedynego 
Boga – tytułowego Króla. To 
piękna i uniwersalna pieśń. 
Odnośnie samej konferencji 
planowanie w długiej per-
spektywie czasowej może 
zjednoczyć ludzi dobrej woli, 
którzy odwołują się do praw-
dy obiektywnej, a w kon-
sekwencji właśnie do Boga 
– podkreśla ks. Rafał Ostrow-
ski, opiekun Duszpasterstwa 
„Talent”. 

Tekst i zdj.: Hieronim Dymalski

teledysk o przyszłości polski…
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